
سیاست

 اتاق فکر اسرائیل درباره حمله به ایران 
چه می گوید؟

حمــات و انفجار هــای اخیر در لبنان دوباره بحث حمله احتمالی اســرائیل 
بــه ایــران و بــروز یــک جنگ منطقــه ای تمــام عیــار را پیش کشــیده اســت. 
اورشلیم پســت در گفت وگو با دو کارشناس و مقام نظامی-امنیتی اسرائیل، 
نظر آن ها را درباره حمله به ایران جویا شده است. یکی از آن ها معتقد است 
زمانــی بهتر از الان برای حمله به ایــران وجود ندارد و دیگری کاماً برعکس 
معتقد اســت که حمله به ایران یعنی صدور دستور نابودی اسرائیل. در این 
گزارش طبیعتا دروغ هایی به ایران و نظام سیاسی آن نسبت داده شده است، 
اما به دلیل آنکه گزارش روشنی از دو گرایش اصلی در سپهر سیاسی اسرائیل 
به دست می دهد خواندنی است. همچنین این گزارش حاوی مطالب جالبی 

درباره وضعیت ارتش اسرائیل است.
حمله مرموز روز سه شــنبه لبنان که در آن هزاران پیجر مورد استفاده عوامل 
حزب الله همزمان منفجر شد و ظاهراً دست کم ۱۱ نفر کشته و هزاران زخمی 
برجای گذاشــت، احتمال وقوع جنگ منطقه ای را از هر زمان دیگری بیشتر 
کرده اســت. اســرائیل نیز به نوبه خود اعام کرده در صورتی که حمله قابل 

توجهی از سوی ایران رخ دهد، انتقام سنگینی از ایران خواهد گرفت.
جنگ با شــبه نظامیان مــورد حمایت ایران در شــمال اســرائیل می تواند به 
سرعت به جنگ با ایران تبدیل شود؛ آن هم درحالی که ایران با وجود وعده 
رهبران سیاســی خود در خصوص لزوم واکنش به ترور هنیه در تهران، هنوز 

عما هیچ اقدام تافی جویانه ای انجام نداده است.
عوامــل دیگری مانند فرسایشی شــدن رونــد مذاکرات آتش بس اســرائیل و 
حمــاس و تصمیــم دولت اســرائیل در اوایــل هفته مبنی بر اینکه بازگشــت 
ساکنان آواره، احتمال وقوع یک جنگ منطقه ای را افزایش داده است. بریک 
همچنین هشــدار می دهد که اســرائیل اگــر وارد این جنگ همه جانبه شــود، 
تنها خواهد بود و آمریکا وارد آن نخواهد شد. او با بیان اینکه آمریکا از درگیر 
شدن در جنگی که می تواند به جنگ جهانی تبدیل شود، اجتناب خواهد کرد، 
گفته است: »ایران توسط روسیه، چین و کره شمالی حمایت می شود و آن ها 

نمی خواهند دارایی خود ]ایران[ را از دست بدهندو
او توصیه کرده آنچه اسرائیل باید انجام دهد، ایجاد یک اتحاد استراتژیک با 
کشور های غربی و میانه روی عرب در راستای ایجاد یک »موازنه بازدارندگی« 
علیه ایران و شــرکای آن اســت. به گفته او تاش بــرای خنثی کردن ظرفیت 
هسته ای جمهوری اسامی بیهوده است و این تحولی است که نمی توان آن 

را متوقف کرد. 
آنسباخر، اما وضعیت را متفاوت می بیند. او مطمئن است که زمان مناسب 
بــرای حملــه به ایران، همین حالا و قبل از اینکــه ایران به موفقیت نهایی در 
زمینه هســته ای برسد، است. او می گوید: »اگر ایران زمانی به ساح هسته ای 
دست یابد -که قطعاً نخواهد توانست- چتر هسته ای را در اختیار تروریست ها 

در سراسر جهان قرار خواهد داد. تصور کنید حزب الله سربازان ارتش اسرائیل 
را در مرز شــمالی ]اســرائیل[ برباید و قبل از اینکه اسرائیل عملیات نجات را 
آغاز کند، پیامی ارسال کند مبنی بر اینکه هر اقدامی می تواند منجر به حمله 

موشکی غیرمتعارف شود. ما اصا این سناریو را نمی پذیریم.
  او خاطــر نشــان کــرد، بــا توجــه بــه احتمــال روی کار آمــدن یــک دولــت بــا 
سیاست های ضدایرانی در انتخابات نوامبر آمریکا و دست پایین ایران پس از 
حمله ۷ اکتبر، اورشلیم  باید از این فرصت کوتاه برای حمله به ایران استفاده 

کند.
سرلشــکر ایتزاک بریک، ۷۶ ســاله، یک ژنرال برجســته ارتش اسرائیل است 
که در جنگ یوم کیپور در ســال ۱۹۷۳ شــرکت داشت و در اثر شلیک موشک 
ضد تانک از ناحیه صورت زخمی شــد، اما با وجود این، کنترل میدان جنگ 
را دوبــاره به دســت آورد. در ســال ۲۰۰۸، او به عنوان بازرس ارتش اســرائیل 
مشــغول خدمت شــد و در طول این ۱۰ ســال، نزد عموم به »پیامبر خشــم« 

مشهور شد.
او در ســمت جدیــدش، بــا تهیــه گزارش هــای مختلــف اســتدلال کــرد کــه 
محدودیت های بودجه باعث تحلیل رفتن ارتش اسرائیل شده است. بریک 
هشدار داد که نیرو های زمینی ارتش اسرائیل نمی توانند در بیش از یک جبهه 
بجنگنــد و ارتش را متهم کرد که نیروی هوایی را به قیمت کاســتن از بودجه 

سایر بخش های نظامی تقویت کرده است.
بســیاری، انتقادات بریک را حتی اگر تا حدی درســت باشــد، امــا اغراق آمیز 
می دانند. برخی دیگر او را یک چهره ترسناک با انگیزه های مشکوک می دانند. 
اما اتفاق ۷ اکتبر باعث شد خیلی ها حق را به او بدهند. او به اورشلیم پست 
گفته که در ۲۰ سال گذشته، ما ظرفیت پیاده نظام نیروی دفاعی اسرائیل را به 

شش لشکر، هزاران تانک و ۵۰ درصد گلوله های توپ کاهش دادیم.
او با افســوس می گوید: »ســران ارتش اســرائیل از یک ارتش کوچک، مبتنی 
بر فناوری و هوشــمند حرف می زنند. آن ها اعــام کرده اند ما با مصر و اردن 
در صلحیم و ســوری ها هم خیلی کاری به ما ندارند - از این رو ما می توانیم 
ارتــش را کوچــک و نیروی زمینــی آن را کم کنیــم.« او در ادامه می گوید: »اگر 
اســرائیل به علت نداشــتن نیروی انســانی کافــی برای مانــدن در غزه نتواند 
حمــاس را مدیریت کند، تصور کنید اوضاعش برای جنگیدن در پنج جبهه 

چه طور خواهد بود.
بریــک اظهار داشــت که در صــورت وقوع جنگ منطقه ای، اســرائیل ممکن 
اســت با دشمنانی از لبنان، ســوریه، اردن و کرانه باختری رود اردن، از جمله 
اســرائیلی های عرب تنــدرو که امکان ابتــکار عمل از درون خاک اســرائیل را 
دارند روبه رو شود. تازه خدا نکند که مصری ها نیز تصمیم به پیوستن به آن 

بگیرند.

سیاست

دام نتانیاهو برای هریس
اگــر نتانیاهــو واقعــا بــر ایــن بــاور اســت کــه پرزیدنــت بایــدن و معــاون 
رئیس جمهور، نیاز به یادآوری دارند که او دوست شان نیست، هم پیمان 
آمریکا نشــده و شــرم آورتر از همه این  که، دلواپسِ گروگان های اسرائیلی 
در غــزه هــم نیســت، بایــد موضــع روشــنی بگیــرد. به تعویق انداختــنِ 
مذاکرات صلح، منجر به جان باختنِ شــش اســرائیلی به فرمان حماس 
شــده و واقعیت آن است که او خواهان یک چیز است: بقای سیاسی  خود 
در کوتاه مــدت و مهم نیســت کــه به بهای تضعیــفِ بلندمدتِ اســرائیل 

تمام شود.
خانــم معــاون رئیس جمهــور! شــک نکنید که ایــن موضع گیــری، او را به 
اقداماتی در دو ماه آینده سوق خواهد داد که می تواند شانس پیروزشدنِ 
شــما در انتخابات را تضعیف کند و بر شانس بُردِ دونالد ترامپ بیفزاید.

آقای رئیس جمهور! لطفاً به صراحت بگویید که نتانیاهو شــما را به بازی 
احمقانه اش نکشــانده اســت. شــما مذاکراتِ مکرری با او داشــتید که هر 
بار، پیش بینی های خوش بینانه تان دربارۀ آتش بسِ قریب الوقوع در غزه 
را به دنبال داشــت. ظاهراً او چیز دیگری به طرفدارانش گفته اســت و راه 

خودش را می رود.
نتانیاهــو مرا وامی دارد تا این قاعدۀ کلــی را در گزارش خاورمیانه در نظر 
بگیرم: »مقامات واشــنگتن در خفا راســت می گوینــد و در ماءعام دروغ 
می بافنــد. مقامات خاورمیانه برعکس اند. آن هــا در خفا دروغ می گویند 
و در ماء عــام حقیقت را به زبان می آورند.« پس هرگز به آن چه مقامات 
خاورمیانــه )به ویژه نتانیاهو( در خلوت به شــما می گویند، اعتماد نکنید. 
فقط به آنچه آشــکارا و به زبان بومی به مردم می گویند، گوش فرا دهید.

نتانیاهو در تماس های تلفنی با رهبران آمریکا به زبان انگلیسی می گوید 
بــه آتش بــس و معاملــۀ گروگان هــا عاقــه دارد و حتمــا مقدمــات لازم 
بــرای »دکتریــن بایــدن« را فراهــم می کنــد؛ اما بــه محض این که گوشــی 
را می گــذارد، بــه زبان عبــری، حرف هایی بــه مقامات داخلــی می زند که 
صراحتــاً بــا دکتریــن بایــدن در تقابل اســت. علت آن اســت کــه دکترین 

بایدن، »دکترین بی بی« را به مخاطره می اندازد.
بــا  منطقــه ای  اتحادهــای  از  قابل توجهــی  مجموعــۀ  بایــدن  دولــت 
هم پیمانانش از ژاپن، کرۀ جنوبی و فیلیپین در آســیا و اقیانوسیه تا هند و 
خلیــج فارس و ناتو در اروپا پدیــد آورده؛ ائتاف هایی امنیتی و اقتصادی 
برای مقابله با روسیه در اروپا، مهار چین در اقیانوس آرام و منزوی کردنِ 

ایران در خاورمیانه.
بااین حال و متأسفانه، کلید همۀ این اتحادها که قرار بود آسیا، خاورمیانه 
و اروپا را به هم پیوند دهد، ائتاف دفاعیِ پیشــنهادیِ بایدن با عربســتان 
سعودی است. کلید دستیابی به چنین توافقی از طریق کنگره، »موافقتِ 
عربســتان ســعودی بــرای عادی ســازی روابط با اســرائیل« اســت و کلید 
وادارکردن سعودی ها به عادی سازی، این است که نتانیاهو دربارۀ امکانِ 
راه حلِ دوکشوری با فلسطینی ها مذاکره کند؛ فقط مذاکره و نه چیز دیگر!

تیــم بایــدن از آغــاز جنــگ غــزه در مــاه اکتبر گذشــته، بــا درایت کوشــید 
دکتریــن بایــدن را بــا آتش بــس، حل و فصــلِ گروگان گیری هــای غــزه و 
تأکیــد بر مزایای قابل توجه اســرائیل و آمریکا پیش ببــرد تا پیگیری روند 
صلــح، بــه آتش بسِ پایدار منجر شــود و ارتش و نیروی نظامی اســرائیل 
را از تب و تــابِ طاقت فرســایِ جنــگ برهاند. آتش بس غــزه به طورحتم، 
حــزب الله را وادار می کــرد در لبنــان نیــز آتش بــس برپا کند. اگر اســرائیل 
مذاکــره با تشــکیات خودگردان فلســطین بــر مبنای راه حل دو کشــوری 
را آغــاز می کــرد، راه بــرای عادی ســازیِ روابط بین اســرائیل و  عربســتان 
ســعودی کــه ســرمایۀ اســتراتژیک مهمــی بــرای اســرائیل اســت، هموار 
می شــد و شــرایط مهیــا بــود تا امــارات متحــدۀ عربــی، مراکــش و مصر، 
نیروهــای حافظ صلح را با مشــارکت تشــکیات خودگردان فلســطین به 
غزه اعزام کنند. دراین صورت نیازی به اشغال دایمیِ آن منطقه از سوی 
اسرائیل نبود و دولتِ مشروع و میانه رو فلسطین به جای حماس روی کار 

می آمد.
بایدن به نتانیاهو اعام کرد که اســرائیل می تواند شــرکای عربیِ پایداری 
داشــته باشــد تا راهی ایمن برای خــروج از غزه، نیل به اتحــادِ منطقه ای 
و مقابلــه بــا ائتافِ شــبه نظامی ها بیابد. نکتۀ مهم اســتراتژی بایدن این 
اســت که امنیت امروز اســرائیل را باید در چشم اندازی فراتر از گشت زنی 

در مرز غزه جُست.
افســوس کــه دکترین بایــدن تحت الشــعاعِ دکترین بی بی قــرار گرفت که 

بــر پیشــبرد هر اقدامــی برای اجتنــاب از مذاکرۀ سیاســی با فلســطینی ها 
متمرکــز اســت. علت آن اســت کــه سیاســت میانه روانه و آشــتی جویانه، 
مستلزم مصالحۀ ارضی در کرانۀ باختری است که اتحاد سیاسی نتانیاهو 

با راست گراهای افراطیِ اسرائیل را درهم می شکند.
بی بی بر اساس همین دکترین همۀ تاشش را به کار گرفته تا فلسطینی ها 
باتکلیف و پراکنده باشــند و نتوانند موضع واحــدی بیابند. او کاری کرده 
که حماس نهاد حکومتیِ پابرجایی باشــد و در غــزه باقی بماند و ترتیبی 
داده کــه قطــر بیش از یــک میلیــارد دلار بــرای کمک های بشردوســتانه، 
ســوخت، تجهیــزات و حقــوق دولتــی از ســال ۲۰۱۲ تــا ۲۰۱۸ بــه حماس 
ارســال کند. نتانیاهو هر کاری می توانســت برای بی اعتبار ساختن و تحقیر 
تشــکیاتِ خودگردان فلسطین به ریاست محمود عباس انجام داد. این 
در حالــی اســت که عبــاس، روند صلح اســلو را پذیرفته بود و حدود ســه 
دهه با ســرویس های امنیتی اســرائیل برای حفظ صلح در کرانۀ باختری 

همکاری کرده بود.
بــه   ۲۰۱۹ ســال  در  وی  متهم شــدن  از  پــس  نتانیاهــو  بقــای  دکتریــن 
کاهبرداری، رشــوه و نقض اعتماد، اهمیت بیشــتری یافــت. حالا او باید 
در قــدرت بماند تا درصــورت محکومیت، بتواند از زنــدان خاصی یابد. 

این اســتراتژی برای خوانندگان آمریکاییِ ما، آشنا است.
بنابرایــن، زمانــی کــه نتانیاهــو در ســال ۲۰۲۲ بــا اختافــی بســیار کــم در 
انتخابات ریاســت جمهوری پیروز شــد، آمــاده بود تا با بدتریــن بازیگران 
سیاسی در اسرائیل به هم آمیزد و ائتافی تشکیل دهد که او را در قدرت 
باقــی گذارد. مقصود ســخن من، طیفــی از برترپنداران و فاشیســت هایِ 
را  آن هــا  موســاد،  ســابقِ  رهبــران  از  یکــی  کــه  اســت  یهــودی  رادیــکالِ 
»نژادپرســت های مخــوف و هولناک تــر از کوکاکــس کان« خطــاب کرده 

است.
نتانیاهــو ایــن پیــام را دریافــت و اعــام کــرد کــه پــس از »پیــروزی کامل 
اســرائیل« به جنــگ در غزه پایان خواهد داد، اما مشــخص نکرد پیروزی 
کامــل، دقیقــاً چــه معنایــی دارد و چه دولتی پــس از این فراینــد، در غزه 
روی کار می آید. ارتش اســرائیل با درنظرگرفتنِ این هدفِ دست نیافتنی 
در غزه، 5۷ ســال اســت که کرانۀ باختری را اشــغال کرده و همان طورکه 
درگیری هــای روزانــه نشــان می دهــد، تاکنــون بــه »پیــروزی کامــل« بــر 
شــبه نظامیانِ حماس دست نیافته است. بی بی، مهره ها را طوری چیده 
کــه بتوانــد به تنهایــی تصمیــم بگیــرد. جنــگ غزه هــم فقط وقتــی تمام 

می شــود که بقای سیاسی او تضمین و محقق شده باشد.
 نتانیاهو روز دوشنبه اعام کرد  حاضر است آتش بس با حماس و آزادی 
گروگان هــا را فــدای خواســته های خــود کنــد. پــس اســرائیل باید تســلیم 
تقاضای حماس شــود و پایگاه های نظامی خود در »محور فیادلفیا« به 
طــول ۸.۷ مایــل در امتداد مــرز غزه و مصر را تخلیه کنــد. حماس از این 
محــور برای حمل ســاح اســتفاده می کند و آن قدر مهم اســت که ارتش 
اســرائیل در خــواب هــم نمی دید که در هفت ماه نخســت جنــگ، بتواند 

آن را به چنگ آورد.

  روزنامه سیاسی، اقتصادی، فرهنگی و ورزشی
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تحلیل »جمله« بر ارائه پیشنهاد آتش بس غرب همزمان با حملات بی سابقه اسراییل به جنوب لبنان با صدها کشته و بیش از هزار زخمی؛  

وزیر آموزش و پرورش در نشست با کارکنان دانشگاه فرهنگیان:

  معلمان؛سفیران 
 توانمندبرایپیشگیریاز

آسیبهایاجتماعی

0202

0303
 پس از 17 سال و با امضای تفاهم نامه تامین مسکن ایثارگران

 میان وزیر راه و رئیس بنیاد شهید انجام شد؛

گام بلند اجرای بندی از قانون جامع 
خدمات رسانی به ایثارگران

 در نشست مشترک مدیرعامل شرکت سرمایه گذاری غدیر
 و معاون اقتصادی سازمان برنامه و بودجه مورد بررسی قرار گرفت:

 ابعاد اهمیت حضور گروه غدیر 
در توسعۀ سواحل مکران

02020404

صفحه 02

020202020505

فرزانه ترکان، فعال سیاسی اصلاح طلب در گفت و گو با جملــه  مطرح کرد؛   

ضرورت توجه دولت به برجام
سرهنگ فیروز کشیر معاون فرهنگی و اجتماعی پلیس راهور تهران؛

از توقف دوبله مقابل مدارس
جدا خودداری نمایید

با حکم رهبر معظم انقلاب اسلامی؛   

 محمد مخبر مشاور  و 
 دستیار  رهبری شد

در دیدار مدیرعامل راه آهن با سفیر روسیه مطرح شد؛   

گسترش همکاری های ایران و 
روسیه در کریدور شمال - جنوب

کرات صادر شد! جواز مذا
J O M L E H

0202

J O M L E H

J O M L E H

به رغم برخی اداها و ادعاهایی که افراطیون اصولگرا در رسانه های خود هر روز بروز 
می دهند، وضعیت اقتصادی و معیشت مردم و همچنین ثبات به اقتصاد ملی تا حد 

زیادی به این بستگی دارد که برخی سوءتفاهم ها ازجمله در پرونده  هسته ای بین تهران و 
غرب، تعیین تکلیف و زمینه برای اجرای »fatf« یک بار برای همیشه فراهم شود.

تقریباً هیچ اقتصاددان و سرمایه گذاری نیست که در این خصوص تردید داشته باشد که تا 
زمانی که این پرونده ها بین تهران و غرب باز است، امکان رونق در اقتصاد کشور و رهایی 

از رکود، نزدیک به صفر است. سیاسیون اصولگرا که ادعا می کنند معاهدات ...

 تحلیل جملـــه بر سخنان تازه »سید عباس عراقچی«درخصوص دریافت مجوزهای لازم برای
آغاز مذاکرات هسته ای در حاشیه اجلاسیه مجمع عمومی سازمان ملل در نیویورک؛
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لذت دریافت وام آنلاین با 
سپینو

J O M L E H

0808

با حکم پیمان جبلی رئیس رسانه ملی؛

حسن عابدینی معاون سیاسی
سازمان صداوسیما شد

آگهی تجدید مناقصه عمومی یک مرحله ای با ارزیابی کیفی فشرده )شماره 1403-37/17/1(
نوبت اول

1(نام دستگاه مناقصه گزار: شهرداری رشت  
2(شرح مختصر موضوع مناقصه و میزان سپرده:

شهرداری رشتشناسه 1792205 م الف 1

سیاست

خوش بینی ها و بدبینی های رویترز درباره سفر 
پزشکیان به نیویورک

ایران و اروپا در حاشــیه مجمع عمومی ســازمان ملل شانس دیپلماسی را با 
نزدیک شدن به انتخابات آمریکا به محک آزمون می گذارند.

خبرگزاری »رویترز« روز یکشــنبه و همزمان با حضور هیات های ایران و غرب 
برای حضور در هفتاد و نهمین مجمع عمومی ســازمان ملل متحد نوشت: 
ایران و اروپایی ها در حاشیه مجمع عمومی سازمان ملل شانس دیپلماسی را 
با نزدیک شدن به انتخابات آمریکا به محک آزمون می گذارند. مقامات ایرانی 
و اروپایی هفته جاری در مجمع عمومی سازمان ملل متحد در نیویورک دیدار 
خواهند کرد تا بررســی کنند که آیا دو طرف می توانند راهی برای بازگشــت به 
دیپلماســی بر سر برنامه هســته ای ایران و در عین حال مسیری برای کاهش 

تنش ها با اسرائیل و غرب پیدا کنند؟
مســعود پزشــکیان رئیس جمهور ایران در اولین ســفر خود به غرب از زمان 
انتخابــش در مــاه ژوئیه، ۶ هفته قبل از برگزاری انتخابات ریاســت جمهوری 
آمریکا در ۵ نوامبر که می تواند دونالد ترامپ، رئیس جمهور ســابق - یکی از 
مخالفان سرسخت سازش با ایران - را مجددا راهی کاخ سفید کند، وارد خاک 

آمریکا می شود.
ســه مقام ایرانی به رویترز گفتند که پزشــکیان به عنوان یک فرد میانه رو، این 
پیام را مخابره خواهد کرد که »آغوش تهران به روی دیپلماســی باز اســت«، 
اما در عین حال تاکید می کند که جمهوری اســامی در برابر فشار ها سر فرود 
نخواهد آورد. تصمیم گیرندگان تهران امیدوارند که شاهد کاهش تحریم های 

آمریکا بر سر برنامه هسته ای کشورشان باشند.
بــه ادعــای رویترز، اما روابط ایران با غــرب از زمانی که حماس مورد حمایت 
ایران در ۷ اکتبر به جنوب ســرزمین های اشغالی حمله کرد و تهران حمایت 

خود را از جنگ روسیه در اوکراین افزایش داد، بدتر شده است.

انفجار هــای هفتــه گذشــته مرتبط بــا پیجر هــا و رادیو های دســتی که توســط 
حــزب الله لبنــان مورد اســتفاده قــرار می گیــرد، ایــن دوره از مجمع عمومی 
را تحت الشــعاع قــرار داده و تــرس از درگیــری گســترده تر اســرائیل و اعــراب 
را افزایش می دهد. مشــخص نیســت که آیــا اروپایی هــا و ایرانی ها می توانند 

زمینه هایی برای سازش در نیویورک پیدا کنند یا خیر.
پزشکیان ممکن است فضای کمی برای مانور داشته باشد. یک مقام ایرانی 
که نخواست نامش فاش شود، گفت: »ایران معتقد است که بن بست تنش 
آمیز با غرب بر سر برنامه هسته ای ایران باید پایان یابد، اما از طریق مذاکره از 

موضع قدرت و نه فشار.

سیاست

ممنوع الخروجی  یکی از دغدغه های ایرانیان 
مقیم خارج است

بــه گــزارش ایســنا بــه نقــل از مرکــز رســانه قــوه قضاییــه، حجت الاســام 
والمســلمین محســنی اژه ای، دوشــنبه )۲ مهر( طی ســخنانی در نشســت 
شــورای عالــی قــوه قضاییــه، ضمن اشــاره بــه حادثه تلــخ و ناگــوار انفجار 
در معــدن زغال ســنگ طبــس و جــان باختن و مجروح شــدن تعــدادی از 
معدنکاران شریف و زحمتکش، اظهار کرد: در ابتدا بر خود واجب می دانم 
که به خانواده جانباختگان حادثه تلخ معدن زغال ســنگ طبس تســلیت 
بگویــم و برای مجروحان این حادثه، طلب شــفای عاجل از درگاه خداوند 
داشــته باشــم؛ در همان نخســتین دقایق و ســاعات پس از وقوع حادثه در 
این معدن، مســئولان و دســتگاه های ذیربط برای تسهیل و تسریع در روند 
امدادرســانی و یافتــن مفقودیــن، ورود جدی داشــته اند؛ ایــن امر مطلوب 
اســت اما کافی نیست؛ مسئولان و دســتگاه های ذیربط باید آسیب شناسی 
دقیقی به عمل آورند که دیگر شاهد تکرار این قبیل حوادث ناگوار نباشیم. 
بعضاً در وقوع این حوادث تلخ، سهل انگاری ها نقش دارند و بواسطه عدم 
لحــاظ تدابیر ایمنی و ســهل انگاری هایی، جان چند فــرد زحمتکش که در 
اعماق زمین در شرایط سخت، مشغول کار و تاش هستند گرفته می شود.

رئیــس قوه قضاییه تصریح کرد: در حادثه تلخ به وقوع پیوســته در معدن 
زغال ســنگ طبس، نظام مهندسی معدن، مسئولیت دارد و باید به دقت 
بررســی و رسیدگی شــود که آیا این بخش، وظایف و مسئولیت های خود را 
در حــوزه اطمینــان از رعایت اصــول ایمنی در معدن زغال ســنگ طبس، 
به درســتی انجام داده اســت یا خیر؟ قطعاً چنانچه قصــور یا تقصیری در 
این عرصه به وقوع پیوسته باشد، با جدیت رسیدگی و برخورد خواهد شد.

رییس قوه قضاییه تصریح کرد: مسئولان ذیربط قضایی در استان خراسان 
جنوبــی و در مرکــز، با جدیت مشــغول بررســی موضوع هســتند و چنانچه 
هر بخشــی اعم از مدیریت معدن زغال ســنگ طبس و یا نظام مهندســی 
معــدن، مرتکب قصور یا تقصیر شــده باشــند، رســیدگی ها و برخوردهای 

مقتضی به عمل خواهد آمد.
 وی تاکیــد کرد: عاوه بر رســیدگی به موضوع و برخــورد با عوامل و عناصر 
قصورهــا یا تقصیرهای احتمالــی منجر به حادثه تلخ معدن زغال ســنگ 
طبس، آنچه در این قضیه مهم است، آن است که به گونه ای آسیب شناسی 

و تمهید و تدبیر شود که از وقوع اتفاقات مشابه جلوگیری شود.
محســنی اژه ای  در ادامه با اشاره به موضوع ممنوع الخروجی ها و مشاهده 
مصادیقــی از اســتمرار معضــل عدم اطــاع شــهروندانِ در حالِ ســفر، از 
وضعیــت ممنوع الخروجی شــان، گفت: حدود ســه ســال اســت کــه مکرراً 
تاکیــد داریم کــه در قبال وضعیت ممنوع الخروجی ها ســاماندهی صورت 
گیــرد و به گونــه ای نباشــد کــه افــراد در حیــن ســفر، در فــرودگاه و در کنــار 
خانواده شــان، متوجــه ممنوع الخروجی خود شــوند؛ مع الأســف همچنان 
مصادیقــی از این موضوع مشــاهده می شــود؛ فلذا به دادســتانی انتظامی 
قضــات و مرکــز حفاظــت و اطاعــات قــوه قضاییــه دســتور می دهــم کــه 
مصادیق این موضوع را به دقت بررســی و رســیدگی کنند و چنانچه قصور 
یــا تقصیــری از ســوی ضابطین یــا بازپرس هــا و یا ســایر مقامــات قضایی 
مشــاهده کردند، برخوردهــای قانونی را به عمل آورند؛ باید توجه داشــت 
کــه این موضوع دارای ضِمان اســت؛ ما باید خود را جــای مردم بگذاریم؛ 
چه حســی پیدا می کنیم وقتی با خانواده بار ســفر بســته ایم اما در فرودگاه 
متوجــه ممنوع الخروجی خود می شــویم؛ بــاز هم تاکیــد می کنم، چنانچه 
فردی ممنوع الخروج می شــود، به محض رفع ضرورت، ممنوع الخروجی 
او بایــد برطــرف شــود و این موضــوع به اطاع او برســد؛ بعضــاً افرادی که 
قبل از محکومیت، ممنوع الخروج شــده بودند، بواســطه ارفاقات قانونی و 
آزادی مشــروط، از زندان آزاد می شــوند؛ در اینگونه موارد نیز باید چنانچه 
مســئله ای وجود نــدارد، ممنوع الخروجی آن فرد رفع شــود و اگر بواســطه 
مســئله ای، ممنوع الخروجی فرد رفع نمی شــود، موضــوع باید به اطاع او 

برسد.

رئیــس قــوه قضاییه بیان داشــت: در حال حاضــر نیز یکــی از دغدغه های 
برخــی از هموطنان مقیم در خارج از کشــور این اســت که آیــا می توانند به 
ایران بیایند و بازگردند و چنانچه مشــکلی نیز دارند آیا می توانند با گرفتن 
وکیل، به رفع آن مشکل بپردازند یا اینکه حتماً نیاز به حضور خودشان نیز 
می باشــد؛ باید توجه داشــت کــه در برخی از پرونده ها به ویــژه پرونده های 
حقوقــی، بعضــاً وکیلِ فــرد می تواند امــور را از ابتدا تا انتها تمشــیّت کند و 
شــاید نیازی بــه حضور هم وطن مقیم خــارج در روند رســیدگی به پرونده 
نباشــد؛ علی ایحــال ایــن مقولــه ی ممنوع الخروجی ها و مســائل مرتبط با 
آن، یکــی از دغدغه هــای ایرانیــان مقیــم خــارج از کشــور اســت و قطعاً در 
دیــدار رئیس جمهــور بــا ایرانیــان مقیم خــارج نیز کــه طی روزهــای آینده 
برگزار می شود، این موضوع مطرح می شود؛ فلذا ساماندهی تمام و کمال 
مقولــه ی ممنوع الخروجی ها، بســیار موضوع بااهمیتی اســت که ضرورت 

دارد با فوریت انجام گیرد.
محســنی اژه ای  بــا اشــاره بــه عفو یــا تخفیــف و تبدیل مجازات حدود ســه 
هــزار نفــر از محکومان به مناســبت میاد حضرت ختمــی مرتبت محمد 
مصطفی )ص( و حضرت امام صادق )ع(، گفت: افرادی که مشمول عفو 
رهبر انقاب و رأفت اسامی شده اند و یا افرادی که مشمول ارفاقات قانونی 
نظیر آزادی مشــروط، تقلیل و تخفیف و تبدیل مجازات، مرخصی و دیگر 
تأسیســات ارفاقی می شــوند، باید به شــدت مراقبت کنند که دیگر مرتکب 
جــرم نشــوند، چرا کــه در آنصورت، بهره مند شــدن آنان از عفــو و ارفاقات 
قانونی با مشــکل مواجه می شــود و بعضاً دســت قوه قضاییه برای اِعمال 
ارفاقــات در قبال آنها بســته می شــود؛ عــاوه بر این، قانون نیــز برای نحوه 
برخــورد با آنها، تدابیــر و تمهیداتی متفاوتی را اتخاذ کرده اســت. خانواده 
این افراد نیز مراقبت بیشــتری نســبت به گذشته از این عضو خانواده خود 

داشته باشند.
رئیس قوه قضاییه در ادامه نشســت با اشــاره به اســتمرار جنایات سبعانه 
صهیونیست ها اظهار کرد: رژیم غاصب صهیونیستی طی حدود یک سال، 
از هیــچ جنایتی در غزه فروگذار نکرده اســت و همــه  نوع جنایتی را در این 
باریکــه انجام داده اســت؛ از نسل کشــی و کودک کشــی تا بمبــاران مدارس 
و بیمارســتان ها؛ اکنــون نیز صهیونیســت ها فصــل جدیدی از تروریســم و 
جنایت پیشــگی را گشوده اند و برای کشــتار مردم به ابزارهای فناورانه یِ در 
دست مردم متوسل شده اند. بدون تردید صهیونیست ها و آمریکا و برخی 
دوّل غربــی بعنوان حامیــان آنان باید بدانند که ایــن جنایت ها دامن آنها 
را خواهد گرفت و این جنایات بدون تقاص و بی پاســخ نمی ماند. حامیان 
ادعایی حقوق بشــر نیز که به بهانه حقوق بشــر، جنگ هــا راه می انداختند 
اکنون باید شرم کنند که کارشان به حمایت از رژیم نسل کش و کودک کش 

صهیونیستی رسیده است.

میزان سپرده شرکت در برآورد اولیهعنوان پروژه
مناقصه

مدت اجرای 
رشتهپایهپروژه

پروژه  اجرای جدول گذاری رفیوژ میانی بلوار 
راه45 ماه5/319/000/000 ریال106/377/637/743 ریاللاکان در محدوده منطقه پنج شهرداری رشت

3(تاریخ چاپ آگهی: نوبت اول روز سه شنبه  1403/07/03 و نوبت دوم روز 
شنبه  1403/07/07

4(مهلــت خریــد اســناد: از روز شــنبه  1403/07/07 تــا روز شــنبه مورخ 
1403/07/14

5(محل خرید اسناد: از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت 
6(مهلت بارگذاری اسنادتوســط مناقصه گر: تا ســاعت 14  روز شــنبه مورخ 

1403/07/28 از طریق سامانه ستاد
7( مهلت و محل تحویل پاکت الف : تا ساعت 14 روز شنبه مورخ 1403/07/28 
دبیرخانــه معاونــت حمل و نقل و امــور زیربنایی واقع در میــدان گیل-پایانه 

مسافربری-ساختمان معاونت حمل و نقل و امورزیربنایی شهرداری رشت
8(  شرایط اختصاصی خرید اسناد مناقصه:

1-8-داشــتن رتبه و ظرفیت مجاز کار و متناســب با ظرفیت مجاز بر اســاس 
برآورد اولیه پروژه از ســوی معاونت برنامه ریزی و نظارت راهبردی ریاســت 

محترم جمهوری

2-8- داشتن گواهینامه صلاحیت ایمنی کار
  9( مدت اعتبار پیشــنهادهای مناقصه: ســه ماه از تاریخ بازگشــایی پیشنهاد 

قیمت
10( ســاعت ، روز و محــل بازگشــایی اســناد ارزیابی کیفی : ســاعت 8 صبح 
روز یکشــنبه  مورخ 1403/07/29 شــهرداری رشــت )دفترمعاونت حمل و 
نقل و امور زیربنایی شــهرداری رشت( و پیشــنهادهای واصله مناقصه گران 
دارای حداقــل امتیــاز ارزیابی کیفی  ســاعت 10 صبح روز ســه شــنبه مورخ 
1403/08/01  شــهرداری رشت )دفترمعاونت حمل و نقل و امور زیربنایی 
شــهرداری رشت( بازگشــایی خواهد شــد حضور یک نفر نماینده از طرف هر 
یک از پیشنهاد دهندگان در جلسه افتتاح پیشنهادات آزاد است، ضمناً  آگهی 

مناقصه در پایگاه اینترنتی ثبت گردیده است
11( هزینه انتشار آگهی به عهده برنده مناقصه میباشد. 

12(بدیهی اســت شــرکت در مناقصه و ارائه پیشنهاد به منزله قبول شرایط 
شهرداری است. 

معاون وزیر صمت:

جلوی تندیس فروشی ها 
گرفته می شود

J O M L E H

 بــه گــزارش روزنامه جمله، علیرضا کاظمی، وزیر آموزش و پرورش، در 
نشست صمیمانه با کارکنان دانشگاه فرهنگیان که در سالن جلسات 
ســازمان مرکــزی ایــن دانشــگاه برگزار شــد با اشــاره به تاکیــدات پی در 
پی رهبری به دلیل اهمیت دانشــگاه فرهنگیان، اظهار کرد: دانشــگاه 
فرهنگیــان، گلــوگاه مهم و راهبردی نظام تعلیم و تربیت اســت چرا که 
در واقــع بخشــی از ناکارامــدی نظــام تعلیم به دلیل بــی  توجهی به این 

دانشــگاه به عنوان مرکز ثقل آموزش و پرورش بوده اســت. 
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امروز در تقویم: جیمی کارتر و دولت آمریکا آمادگی خود را برای دفاع از رژیم ایران ابراز داشتند)1356ش( l درگذشت »هما روستا« بازیگر پیشکسوت تئاتر، سینما و تلویزیون ) 1394 ش( l  سيد حسن تقي زاده به سمت وزير مختار ايران در لندن تعيين گرديد. )1320 ش(

 تحلیل  »جمله« بر ارائه پیشنهاد آتش بس غرب همزمان
 با حملات بی سابقه اسراییل به جنوب لبنان با صدها کشته و بیش از هزار زخمی؛

 با جنگ به صلح نمی رسید !
  

سرویس سیاسی
جمله

برابــر آخریــن اخبــار می تــوان گفــت طی دو 
روز گذشــته، جنــوب لبنــان دقیقاً شــبیه غزه 
در هفته هــای آغــاز یــورش نظامی اســراییل 
شــده اســت و آمارها تا این لحظه حکایت از 
حــدود پانصــد کشــته و بیش از هــزار زخمی 
دارد آن هم در شــرایطی که بیمارستان های 
لبنان هنوز در فشار ناشی از پذیرش و درمان 
بی ســیم ها  و  پیجرهــا  انفجــار  زخمی هــای 
هســتند و تخت خالی ندارند و با کمبودهای 
متعــددی در کادر درمان، تخت بیمارســتان 
و اقــام دارویی دســت و پنجه نــرم می کنند 
و بــه کمــک فوری ســازمان های جهانــی نیاز 

دارند. 
 رژیــم صهیونیســتی بــه تصــور خــود حملــه 
در  آرامــش  و  صلــح  هــدف  بــا  را  غــزه  بــه 
ســرزمین های اشــغالی آغــاز کــرد و امــروز و 
حــدود ده مــاه پــس از آغاز ایــن حمات که 
مخالفت های جهانی بسیاری در پی داشت، 
جان قریب به پنجاه هزار فلسطینی را گرفت 
و آنان را به شــهادت رســاند در شــرایطی که 
بنابــر اعتــراف رســانه های داخلی اســراییل، 
اکثریــت آنــان زنان، کــودکان و شــهروندانی 
بودنــد کــه عضو حمــاس یــا جهاد اســامی 

نبودند و فعالیت مسلحانه نداشتند.
 امــروز و در شــرایطی کــه بــه گفتــه ناظــران 
بی ســابقه ترین حمات از اسراییل به سمت 
جنــوب لبنــان رقم خــورد، بنیامیــن نتانیاهو 
نخســت وزیر و کابینه جنگ وی ادعا کرد این 
جنگی برای صلح اســت و پیشــنهاد پذیرش 
شــروط خود را نیز اعام کرد اما آیا با جنگ، 

می توان به صلح رسید ؟ 
 خطای محاســباتی اسراییل در این است که 
نمی دانــد یــا نمی خواهد بداند کــه حدود ۸ 
دهه کشــتار در فلسطین، موجب نشد خشم 
این ملت فروکش کند و برعکس، این خشم 

زبانه کشــید و اگــر امروز می بینیــم گروه های 
جهادی در عراق و یمن به ســمت اســراییل 
هجــوم می برند بــه خاطر زبانه کشــیدن این 

خشم است.  
 رژیم صهیونیســتی هر جنگــی که در منطقه 
افروخــت و هر چنــد نفری را که به شــهادت 
رساند، موجب شــد نسل بعدی و مجاهدان 
جدیــد بــا انگیــزه و غیرت بیشــتر و با ســاح 

جدید به میدان مبارزه بازگردند.
 اگر ســه دهــه پیش، مبــارزه فلســطینی ها با 
اشــغالگران بــا ســنگ و فاخــن بــود، امروز 
بــا موشــک و پهپــاد اســت و همیــن نشــان 
می دهد این رژیم نتوانســت با جنگ افروزی 
و قتــل بی گناهان جــو منطقه را آرام کند و به 
صلح برســد و مخالفان خود را که ســاکنان و 
صاحبــان اصلــی اراضی اشــغالی هســتند را 

تسلیم کند.
 در هفته هــا و ماه های گذشــته شــاهد بودیم 
که اســراییل حمات منقطع به جنوب لبنان 
و حتــی بــه بیــروت داشــت و هراز گاهــی نیز 
خبــر حــذف رهبــران ارشــد حــزب الله را داد 
غافــل از این که در این فرهنــگ، هر پرچمی 
که از دســت ســرداری بیفتد، ســرداری دیگر 
آن را بــر مــی دارد و بــه میــدان بازمی گردد و 

جبهه مقاومت هرگز خالی نمی ماند.
بــا شــهادت  پیونــد   نکتــه مهــم بعــدی در 
ســرداران این اســت کــه کــودکان و نوجوانان 
امروز که شاهدی بر اتفاقات منطقه هستند، 
سربازان و سرداران نسل بعدی خواهند بود 
و این جبهه، هرگز بدون مبارز نخواهد ماند. 
 بسیاری از کشورهای عرب منطقه که با طرح 
»دو کشوری« که سه دهه قبل با میانجی گری 
ایــالات  رییس جمهــوری  کلینتــون«  »بیــل 
متحــده بــه امضــای »یاســر عرفــات« رهبــر 
و  فلســطین«  آزادیبخــش  ســازمان  فقیــد 
»اسحاق رابین« نخســت وزیر وقت اسراییل 
رســیده بــود، بــا آن همراهی داشــتند، امروز 
به یقین رســیدند که این طــرح هرگز اجرایی 

نخواهد شــد و مانع بزرگ آن تل آویو است.   
 حمــات ده ماهــه اخیــر اســراییل بــه غزه و 
جنــوب لبنــان و شــهادت شــهروندان گمنام 
نــه  مقاومــت  جبهــه  بی شــمار  ســرداران  و 
تنهــا هیــچ صلــح و ثباتی بــرای اســراییل به 
ارمغان نخواهد داشــت بلکــه برعکس برابر 
ضرب المثل معروف انگلیســی که »کسی که 
بــاد بکارد، طوفان درو خواهد کرد« در آینده 
نزدیک تبدیل به طوفانی خواهد شــد و بیخ 

و بُــن این رژیم را زیر و رو خواهد کرد.
کــه حــدود  اســراییل و حامیــان غربــی اش   
هشــت دهــه قبــل و بــا حمایــت خارجــی و 
ســکوت کشــورهای مســلمان منطقه و حتی 
خــواب بســیاری از امت اســام، کشــوری که 
عنوان دار نخســتین قبله جهان اســام است 
را به نام خود ســند زدند و خیال شــان راحت 
اســت که در اسناد بین المللی کشوری به نام 
فلســطین وجود ندارد، متوجــه این حقیقت 

نیســتند که امروز آن امت بیدار اســت و عزم 
و اراده ای که برای پایان دادن به اشــغالگری 
دارد، بیــش از هــر زمان اســت و تــا روزی که 
بــه هــدف اصلــی خــود یعنــی آزادی کامــل 
اراضــی اشــغالی نرســد، دســت از مبــارزه و 
مقاومــت بر نمــی دارد و تجربه ایــن هفتاد و 
چند سال نیز ثابت می کند هر نسلی، قوی تر 
و هوشــمندانه تر از نســل قبــل در این مبارزه 

حضور دارد.    

حملات ده ماهه اخیر اسراییل به غزه و جنوب لبنان و شهادت شهروندان 
گمنام و سرداران بی شمار جبهه مقاومت نه تنها هیچ صلح و ثباتی برای 

اسراییل به ارمغان نخواهد داشت بلکه برعکس برابر ضرب المثل معروف 
انگلیسی که »کسی که باد بکارد، طوفان درو خواهد کرد« در آینده نزدیک 

تبدیل به طوفانی خواهد شد و بیخ و بنُ این رژیم را زیر و رو خواهد کرد

J O M L E H

چرا پروژه راه آهن منطقه آزاد ماکو 
برای ایران بسیار مهم است؟

تصویب پروژه اتصال ریلی ایران -ترکیه از مسیر چشمه ثریا به عنوان 
چهــار طــرح اولویت دار کشــور در شــورای امنیت ملــی و تصویب مرز 
چشــمه ثریــا به عنوان مرز ریلی طرح اتصال ریلی ایــران – ترکیه، جزو برنامه 
های کمیسیون مشترک اقتصادی دو کشور ایران و ترکیه می باشد که مطالعات 
آن توســط ســازمان منطقــه آزاد ماکــو بــا نظارت شــرکت راه آهــن جمهوری 

اسامی ایران انجام و به اتمام رسیده است.
به گزارش پایگاه خبری منطقه آزاد ماکو:  آذربایجان  غربی دارای بیش از ۹۰۰ 
کیلومتر مرز مشترک با سه کشور است. از این بین، ترکیه به دلیل ایفای نقش 
گذرگاهی به اروپا اهمیت خاصی در تبادلات اقتصادی برای جمهوری اسامی 
دارد. خــط ریلی منطقه آزاد ماکو، در راســتای توســعه روابــط تجاری بهترین 
فرصــت را در اختیــار ایران قرار می دهد که صادرات به اروپا را در بســتری امن 

بهبود ببخشد.
احیای شــاهراه ارتباطی چین – اروپا موضوعی اســت که اخیرا به کانون توجه 
کشــورها برای افزایش مبادلات تجاری قرار گرفته اســت. شــاهراهی که ایران 
برای اجرای آن نقش کلیدی دارد. در این خصوص گفت و گویی با مسئولین و 
کارشناسان این حوزه ترتیب یافته که به اطاع خوانندگان این سایت می رسد.
مدیرعامل سازمان منطقه آزاد ماکو با بیان اینکه مسیر خط ریلی تبریز-مرند-

مراکان-یولاگلدی-چشمه ثریا که به عنوان واریانت منتخب این پروژه تعیین 
شــده اســت می گوید: راه آهن تبریز – چشمه ثریا از نگاه کارشناسان به عنوان 
یک پروژه مهم و از نگاه دولت به عنوان چهار پروژه اولویت دار کشور مشخص 

گردیده است.
حسین گروسی عنوان می کند: با احداث خط جدید ریلی مذکور، سهم مسافر 
قابل جذب از این مسیر برابر ۱۶۵۲ هزار نفر است. سهم بار قابل جذب برابر 
۶۷۹۰ هزار تن بار در سال از مسیر منطقه آزاد ماکو خواهد بود. بنابراین عامل 

اصلی توسعه لجستیک و رونق اقتصادی منطقه و کشور خواهد بود.

 اهمیت مسیر ریلی ماکو به ترکیه  
معاون اقتصادی و سرمایه گذاری سازمان منطقه آزاد ماکو گفت: قطار عبوری 
از مسیر ریلی تبریز به کارس ترکیه می تواند روزانه به طور متوسط ۷۰۰ کیلومتر 
را طی کند. از سرعت کامیون و حمل و نقل جاده ای بیشتر است. بدین طریق 
چین و بندر شــانگ های از طریق ایران در سریع ترین و کمترین هزینه  به اروپا 

متصل خواهد شد و برای ایران صرفه اقتصادی خوبی دارد.
حمزه حورسی ادامه می دهد : مطالعات طراحی مسیر اتصال ریلی تبریز به 
کارس ترکیه از این منطقه انجام گرفته و عملیات عمرانی برای توسعه تجارت 

مرزی با استفاده از مسیر ریلی در دولت چهاردهم اجرایی خواهد شد.
وی با اشاره به تفاهم منعقد شده بین ایران و ترکیه در خصوص اتصال ریلی 
تبریز – کارس اظهار داشــت: این خط ریلی به طول ۲۰۰ کیلومتر و به صورت 
برقی در ۲ خط با ســرعت ۱۶۰ کیلومتر بر ســاعت برای محور ترانزیت چین و 

اروپا طراحی می شود.

  کاهش هزینه ترانزیت از محور چشمه ثریا  
نماینــده مــردم منطقــه آزاد ماکو در مجلس نیــز اظهار می کنــد: هزینه های 
ترانزیت با استفاده از خط ریلی در مقایسه با ترانزیت جاده ای و هوایی بسیار 

پایین است که نقطه عطفی در این راستا محسوب می شود.
به گفته عمر علیپور امروز مسیر ترانزیتی به اندازه ای اهمیت دارد که کشورهای 
مختلف بر سر همین موضوع دچار یک رقابت تنگاتنگ شده اند. چشمه ثریا از 
چند نظر اهمیت دارد این پروژه می تواند کریدور زنگزور را از رونق بی اندازیم .

عمر علیپور با اظهار اینکه مجلس در اجرای طرح های اقتصادی در کنار دولت 
است عنوان می کند: از تمامی طرح های اقتصادی دولت که منجر به جهش 
تولید و شکوفایی اقتصادی می شود، حمایت می کنیم و یقین داریم که تاثیر 

مثبت اقتصادی این خط ریلی در سطح ملی نمود پیدا می کند.
علیپور ایران را شاهراه اقتصادی جهان برمی شمارد و می افزاید: امروز مسیر 
ترانزیتی به اندازه ای اهمیت دارد که کشورهای مختلف بر سر همین موضوع 
دچــار یک رقابت تنگاتنگ شــده اند. چشــمه ثریــا از چند نظر اهمیــت دارد. 
نخســت اینکه منطقه آزاد ماکو با کشــور ترکیه و آذربایجان هم مرز اســت، به 
همین دلیل چشمه ثریا یکی از رکن های گردشگری منطقه است. اگر ترانزیت 
آن راه بیفتد به توســعه صنعت گردشــگری کمک می کند. چراکه در شــرایط 
کنونی راه آهن ماکو توســعه نیافته اســت و این خا مانع از توسعه گردشگری 
منطقه شــده و اجــرای این پروژه راه آهن می تواند این خــا را پر کند. از طرف 

دیگر صنعت ریلی در توسعه حمل و نقل و تجارت اهمیت ویژه ای دارد.
او افزود: منطقه آزاد ماکو در حال حاضر بزرگترین منطقه آزاد خاورمیانه است 
که ۴۰۰ هزار کیلومتر زیرساخت دارد و اگر از نظر زیرساختی توسعه پیدا کند در 
تامین مواد اولیه و صادرات کالا نقش موثری خواهد داشت و پیشگام در جذب 
سرمایه داخلی و خارجی خواهد شد. این موضوع باعث می شود که تجارت در 

منطقه فعال شود و در نتیجه اقتصاد ایران در ریل توسعه قرار بگیرد.

اهمیت توسعه حمل ونقل ریلی منطقه آزاد ماکو  
کارشــناس حــوزه حمل و نقــل در این خصوص اهمیت توســعه حمل ونقل 
ریلی ایران در شــمال غرب کشــور گفت: این مسیر ریلی از منطقه ای میگذرد 
که ایران مراودات تجاری زیادی دارد. از طرفی منطقه آزاد ماکو ظرفیت بالایی 
در حــوزه گردشــگری دارد و ایــن محور ریلی کــه از دهکده لجســتیک واقع در 
محدوده فرودگاه ماکو عبور می کند قطعا نقش مهمی در توســعه اقتصادی 
و لجستیکی شمالغرب کشور ایفا خواهد کرد. امیرمحمود غفاری می افزاید: 
ایران و ترکیه ظرفیت صنعتی، تجاری و اقتصادی زیادی دارند که تا حد زیادی 
دست نخورده باقی مانده است. از این رو باید تاش کرد تا ظرفیت های بالقوه 
میان دو کشــور به بالفعل تبدیل شود. در شرایط کنونی که بخش عمده ای از 
همکاریهای اقتصادی ایران با کشــور همســایه ترکیه صورت می گیرد اجرای 
پــروژه راه آهن بین دو کشــور می تواند موجب گســترش فعالیــت و اثرگذاری 
حمل و نقل ریلی شود. همچنین در سرعت بخشیدن به روند همکاری ها نیز 
سرعت ببخشد. لذا این اقدام می تواند تحولی اقتصادی در سطح آسیا، اروپا، 
خاورمیانه و شــبه قاره هند از طریق بندر چابهار به عنــوان دروازه تجارت بین 

آسیای میانه بدنبال داشته باشد.

جابجایی رایگان بیش از ۷۴ هزار 
 دانش آموز و دانشجو در روز 

اول مهر
مدیر ارتباطات و امور بین الملل شــرکت بهره بــرداری متروی تهران و 
حومه درباره میزان جابجایی رایگان دانش آموزان و دانشجویان توسط 
شــبکه متروی تهران و حومه در نخستین روز سال تحصیلی گفت: ۷۴ 

هزار و ۳۸۰ دانش آموز و دانشجو در اولین روز پاییز با مترو سفر کردند.
بــه گزارش مدیریت ارتباطات و امور بین الملل شــرکت بهره بــرداری متروی 
تهــران و حومه، هادی زند افزود: خطــوط هفت گانه متروی تهران و حومه در 
نخســتین روز ســال تحصیلی میزبان بیــش از ۷۴ هزار دانش آموز و دانشــجو 
بودنــد کــه از این میــزان، ۱۰ هزار و ۵۵۴ نفر در خط یک، ۱۶ هــزار و ۲۲۶ نفر در 
خط دو، ۹ هزار و ۳۷۰ نفر در خط سه، ۱۹ هزار و ۵۵۶ نفر در خط چهار، ۴ هزار و 
۱۰۱ نفر در خط پنج، ۷ هزار و ۷۴۸ نفر در خط شش و ۶ هزار و ۸۲۵ دانش آموز 

و دانشجو در خط هفت تردد داشتند.
وی تصریح کرد: خط چهار با بیش از ۱۹ هزار دانش آموز و دانشــجو بیشــترین 
آمــار و خــط پنــج بــا ثبــت بیــش از ۴ هــزار نفــر کمتریــن آمــار تــردد رایــگان 

دانش آموزان و دانشجویان را به خود اختصاص داد.
مدیــر ارتباطات و امور بین الملل شــرکت بهره برداری متــروی تهران و حومه 
در پایــان بــه آمار شــلوغ ترین ایســتگاه ها از نظر تــردد رایــگان دانش آموزان و 
دانشجویان اشاره کرد و افزود: ایستگاه ابن سینا با ۳ هزار و ۴۷۴ نفر، تئاتر شهر 
بــا ۳ هــزار و ۲۸۵ نفر، و میدان انقاب اســامی با ۲ هــزار و ۲۲۶ نفر به ترتیب 
بیشــترین آمار تردد رایگان دانش آموزان و دانشــجویان را داشتند. همچنین، 
ایستگاه خیام در خط یک با ثبت ۷ نفر، ایستگاه پایانه فرودگاهی ۱ و ۲ در خط 
چهار با ۸ نفر و ایســتگاه امیرکبیر در خط شــش با ۱۰ دانش آموز و دانشجو، به 
ترتیب کمترین آمار تردد دانش آموزان و دانشــجویان را در نخستین روز سال 

تحصیلی به خود اختصاص دادند.

اخبـــــار   

اختصاصیاقتصاد

 وزیر آموزش و پرورش در نشست با
 کارکنان دانشگاه فرهنگیان:

 معلمان؛ سفیران توانمند برای 
پیشگیری از آسیب های اجتماعی 

فرزانه حسنی
خبرنگار

وزیــر آمــوزش و پرورش در نشســت صمیمی با کارکنان دانشــگاه فرهنگیــان گفت: بخش 
مهمی از ناکارآمدی نظام تعلیم و تربیت محصول بی توجهی به دانشگاه فرهنگیان است.
 به گزارش روزنامه جمله، علیرضا کاظمی، وزیر آموزش و پرورش، در نشست صمیمانه با کارکنان 
دانشگاه فرهنگیان که در سالن جلسات سازمان مرکزی این دانشگاه برگزار شد با اشاره به تاکیدات 
پی در پی رهبری به دلیل اهمیت دانشگاه فرهنگیان، اظهار کرد: دانشگاه فرهنگیان، گلوگاه مهم و 
راهبردی نظام تعلیم و تربیت است چرا که در واقع بخشی از ناکارامدی نظام تعلیم به دلیل بی  

توجهی به این دانشگاه به عنوان مرکز ثقل آموزش و پرورش بوده است. 
 وی افــزود: بر اســاس رهنمودهــا و تاکیدات رهبری در مورد دانشــگاه فرهنگیان باید بیش از پیش 
این دانشگاه مورد توجه و ارتقا واقع شود.   وزیر آموزش و پرورش در ادامه با تاکید بر اینکه دانشگاه 
فرهنگیان، مرکز راهبردی، ماموریت  گرا و پشــتوانه نظام تعلیم و تربیت اســت، خاطرنشــان کرد: 
بنابراین دانشجویان و اساتید این دانشگاه به عنوان راهبران نظام تعلیم و تربیت باید از ویژگی  ها و 

صاحیت های علمی و آموزشی برخودار باشند. 
وی با طرح این پرســش که علت ناکارآمدی نظام تعلیم و تربیت چیســت در ادامه به راهکارهای 
آن اشاره و اظهار کردد: عدم رسیدن به نتایج مطلوب سند تحول بنیادین، انحراف از ماموریت های 
محوله بوده است و به نظر می  رسد که از خط مقدم نظام تعلیم غافل بوده  ایم و به مدیر، معلم و 
مدرسه کمتر توجه کرده  ایم.  کاظمی در ادامه با تاکید بر اینکه بخش مهمی از حل مسله و مشکات 
نظام تعلیم و تربیت در دست دانشگاه فرهنگیان است، عنوان کرد: معماری نظام تعلیم و تربیت 
چه از نظر فیزیکی و از جنبه های دیگر، فرسوده و قدیمی است ولو اینکه هیچ انطباقی بین آرمان  ها 

و انتطارات با وضعیت موجود وجود ندارد. 
 وی تصریح کرد: برای بهبود وضعیت، باید ریل  گذاری ها در  نظام تعلیم و تربیت تغییر کند.

 وزیر آموزش و پرورش در ادامه با اشاره به اینکه برنامه درسی مدرسه ناکارآمد است، خاطرنشان 
کــرد: برنامــه درســی، دانش محور، آمــوزش  زده، غیرتربیتی، غیر مهارتی و اســتعدادکش اســت، 

بنابراین با این روش نمی  توان استعدادها را شناسایی و هدایت کرد.
 وی افزود: ضرورت دارد پیوندی میان فعالیت  های درســی و آموزشــی برقرار شــود تا از این طریق 

بتوانیم شکاف میان ذائقه  های دانش آموزان را با برنامه درسی پر کنیم.
 وزیر آموزش و پرورش تاکید کرد: اعتقاد راسخ دارم که باید دانشگاه فرهنگیان را اصاح و تقویت 
کرد.   وی در ادامه به رویکرد ها و اقدامات مثبت دانشــگاه فرهنگیان اشــاره و عنوان کرد: اتفاقات 
خوبی در دانشگاه فرهنگیان افتاده است اما با دانشگاه مطلوب فرهنگیان مدنظر نظام جمهوری 
اسامی و منویات رهبری فاصله زیادی داریم بلکه این فاصله از امکانات و تجهیزات گرفته تا سرانه  

های حداقلی محسوب می  شود. 
کاظمی در ادامه به مشکات و چالش  های این دانشگاه اشاره و اظهار کرد: در نظام جذب، اساسی  
ترین مشکل را داریم زیرا فرایند جذب با مدل و الگوی مدنظر همخوان نیست بلکه باید با نگاهی 

جامع و کامل به فرایند جذب نیروهای انسانی داشته باشیم.
 وی در ادامه به چالش برگزاری آزمون  های تخصصی فرهنگیان نیز اشاره کرد و خاطرنشان کرد: در 

این حوزه می  توانستیم بدون چالش و دارای فرصت  های زیادی باشیم.
 وزیر آموزش و پرورش در ادامه به عدم تناسب درسی دانشجویان و انطباق آن با برنامه  های درسی 
دانش آموزان اشــاره و عنوان کرد: باید پژوهش  های متقنی در این زمینه تهیه و بررســی کرد که از 

گذشته تاکنون چه تغییرات کاربردی در محتوای درسی ایجاد شده است. 
 وی با اشــاره به اهمیت نقش اســاتید دانشــگاه فرهنگیان، بیان کرد: همانطور که معلم در تربیت 
دانش آموزان، نقش اساسی دارد و مهمترین رکن تحول است، اساتید دانشگاه فرهنگیان نیز جزء 
مهمترین عنصر در تربیت نیروی انسانی هستند و بنده تاکید دارم با همه مشکات موجود، مصمم 

پای کار دانشگاه فرهنگیان هستم.  
کاظمــی در ادامــه با توجه به ماموریت جدید دانشــگاه فرهنگیــان، اظهار کرد: باید نظام مســائل 

دانشگاه فرهنگیان در نظام جذب و تربیت، ارتقای علمی و امکانات تهیه، تدوین و احصاء شود. 
 وی در پایان با اشــاره بر پیشــگیری از آســیب  هــای اجتماعی در نظام تعلیــم و تربیت، تاکید کرد: 
معتقدم هر معلم می  تواند یک سفیر توانمند برای پیشگیری از آسیب  های اجتماعی باشد فلذا 
دانشگاه فرهنگیان باید در این زمینه نقش پیشرانی در پیشگیری و مداخله از آسیب های اجتماعی 

را داشته باشد.

سوخت

 تامین سوخت بیش از 35 هزار
دستگاه ادوات کشاورزی در استان کردستان

مدیر شرکت ملی پخش فراورده های نفتی منطقه کردستان از مصرف 
بیش از ۹5 میلیون لیتر نفتگاز دربخش کشــاورزی استان در شش ماهه 

نخست سال جاری در استان خبر داد .
به گزارش روابط عمومی شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه 
کردســتان،جهانبخش نوکانــی دردیدار با فرماندار شهرســتان دیواندره 
بابیان این مطلب اظهار داشت : این شرکت با تهیه زیر ساخت های لازم 
و هماهنگی های صورت گرفته ســوخت ۳5 هزار و 4۰۰ دســتگاه ادوات 

بخش کشاورزی استان را به صورت الکترونیکی توریع می نماید
نوکانی ســپس به مباحــث کشــاورزی و فعالیــت ۷6۰۰دســتگاه ادوات 
کشــاورزی در شهرســتان  دیوانــدره اشــاره کــرد و افــزود : در شــش ماهه 
نخســت امسال در بخش کشــاورزی این شهرستان ۱۳ میلیون و پانصد 
هزار لیتر نفتگاز تامین و توزیع شده است که نسبت به مدت مشابه سال 

قبل با افزایش   ۱۳درصدی همراه بوده است  
مدیر شــرکت ملی پخــش فراورده هــای نفتی 
منطقــه کردســتان از فعــال بــودن ۸ جایــگاه 
عرضــه فرآورده های نفتی و 5 جایگاه ســی ان 
جــی در ناحیــه دیواندره خبــرداد و اظهــار کرد 
:عملیــات احــداث یــک بــاب جایــگاه عرضــه 
سوخت نیز در دست اقدام می باشد که با توجه 
بــه تعداد مجــاری عرضه موجود و گســتردگی 
جغرافیایی مطلوب این جایگاهها ،زمینه ارائه 

خدمات مطلوب و دسترســی بهتر شــهروندان به فرآورده های نفتی به 
خوبی مهیا شــده اســت. این مقام مسئول به آغاز تامین و ذخیره سازی 
نفت سفید موردنیاز بخش روستایی استان و توزیع الکترونیکی آن اشاره 
کرد و افزود:هم اکنون 6۰۰۰ خانوار نفت سفیدسوز در استان وجود دارند 
که سهمیه سالیانه آنان بر روی کارت های بانکی متصل به شبکه شتاب 
شارژ می شود نوکانی درادامه با اشاره به اجرای طرح تخصیص نفتگاز در 
مسیر بر اساس اسناد حمل برخط در راستای ساماندهی چرخه عرضه 
و تقاضــای نفتــگاز، عدالت در توزیع و صیانــت از منابع ملی ، مقابله با 
قاچــاق و مصــرف نامتعارف ســوخت و... خواســتار همــکاری و تعامل 
فرمانداران و ســایر ادارات مترتب با این شــرکت جهت اجرای مطلوب 

این طرح در استان شد
فرماندار شهرســتان دیوانــدره نیز با بیان نظرات و پیشــنهادات خود در 
رابطه با فعالیت و اقدامات صورت گرفته 
از ســوی شــرکت ملــی پخــش فــرآورده 
بویــژه  کردســتان  منطقــه  نفتــی  هــای 
تامین و توزیع ســوخت بخش کشــاورزی 
ایــن شهرســتان ،ارســال و ذخیره ســازی 
،فعالیــت مطلــوب  روســتاها،  ســوخت 
مجــاری عرضــه و..... از عملکرد شــرکت 
ملی پخــش فرآورده هــای نفتی منطقه 

کردستان تشکر و قدردانی نمود.

در نشست مشترک مدیرعامل شرکت سرمایه گذاری غدیر و معاون 
اقتصادی سازمان برنامه و بودجه مورد بررسی قرار گرفت:

ابعاد اهمیت حضور گروه غدیر در 
توسعۀ سواحل مکران

قابلیت هــای  از  برخــورداری  بــا  غدیــر  ســرمایه گذاری  شــرکت 
چندوجهی در صنعت، تجهیزات و دانش و تخصص کارشناسان 
از یک سو، و ظرفیت گسترده، بزرگ و کم نظیر سواحل مکران برای 
توســعۀ اقتصادی کشــور از ســوی دیگر می تواند افق توسعۀ پایدار 

منطقه و کشور را شفاف تر و در دسترس تر قرار دهد.
بــرای نیــل بــه این هــدف، نشســت مشــترک »مهــدی عبــوری«، 
مدیرعامل شرکت سرمایه گذاری غدیر و »محمد قاسمی«، معاون 
اقتصادی ســازمان برنامه و بودجه دربارۀ توسعۀ سواحل مکران، 

دوشنبه، دوم مهر برگزار شد.
این جلســه که با حضور مدیــران عامل شــرکت های زیرمجموعۀ 
گــروه غدیــر برگــزار شــد، ظرفیت هــای توســعه  ای ســواحل مورد 
بحث و بررســی قرار گرفت و توان مندی ها و پشــتوانه های شــرکت 
ســرمایه گذاری غدیر معرفی شد تا براساس توانایی های دوجانبه 

مدل همکاری تعریف شود.
مدیرعامــل شــرکت ســرمایه گذاری غدیــر در ایــن نشســت گفت: 
شرکت ســرمایه گذاری غدیر مشــروط به حمایت دولت، ظرفیت 
توســعه  ســواحل و هم چنیــن تــوان جذب ســرمایۀ خارجــی برای 
حضــور در مکــران را دارد و گروه غدیر اعــام آمادگی می کند تا در 

همۀ صنایع از ابتدا تا انتهای زنجیره وارد شود.
او افــزود: به عنوان مثال با توجه به این که تولید هر یک میلیون تن 
فــولاد مســتلزم صرف ۱۵۰ مــگاوات برقِ پایدار اســت، و از ســویی 
دیگــر تولید هر یک میلیون تن فــولاد، ۲۰۰ میلیون دلار هزینه دارد 
و درضمــن تولید کم تر از ۱۰میلیون تن نیز صرفۀ اقتصادی ندارد، 
بایــد بــرای تولید انــرژی در ســواحل مکــران برای اســتقرار صنایع 

برنامه ریزی لازم انجام شود.
عبــوری هم چنین در این دیدار تأکید کرد راهبرد دولت این اســت 
که توسعۀ صنعت فولاد ایران به ویژه به سبب مصرف بالای آب و 
انرژی، باید از پهنۀ کشور به سوی سواحل کوچانده شود و ما آمادگی 

همکاری در این زمینه را داریم.
مدیرعامل شــرکت ســرمایه گذاری غدیر در بخش دیگــری از این 
نشست، تعیین تکلیف موضوع مهم حکم رانی را مورد توجه قرار 
داد و گفــت: باید یکــی از مهم ترین اولویت های دولت در توســعۀ 
سواحل مکران تعیین جایگاه بخش خصوصی  باشد و گروه غدیر 
می توانــد در این مهم، نقــش تعیین کننده ای ایفا کنــد و به عنوان 

نماینده حاکمیت بدل شود.
او خاطرنشان ساخت: شــرکت سرمایه گذاری غدیر اعام آمادگی 
می کند تا در پروژه های بزرگِ ملی در سواحل مکران بازیگر کلیدی 
در عرصۀ مالی و اجرایی باشد و آماده امضای تفاهم نامه است تا 
در صورت صاح دید دولت، مدیریت ســواحل مکران را به دســت 
گیرد و نسبت به هدایت منابع و جذب مشارکت بخش خصوصی 

اقدام کند.
عبــوری در پایــان تأکید کرد: گروه ســرمایه گذاری غدیــر با توجه به 
چندرشــته ای  بودن آمادگی ورود در حوزه های پتروشــیمی، فولاد، 
حمل ونقل و لجستیک، صنعت و معدن، ساختمان، برق و انرژی 

و مالی و توان ایجاد کنسرسیوم با سایر شرکت های بزرگ را دارد.

J O M L E H
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اخبـــــار

نواختن زنگ مدارس سیستان و بلوچستان 
همراه با هدیه دانش آموزی سپهری

همزمان با آغاز ســال تحصیلی جدید، ۲۲۰ بســته آموزشی مدارس از محل 
کمک هــای کارکنــان بانک صادرات ایران به دانش آموزان »مدرســه برکت« 

هدیه داده شد.
به گزارش روابط عمومی بانک صادرات ایران، در نخســتین روز بازگشایی مدارس، 
جمعی از مدیران و کارکنان بانک صادرات ایران با حضور در مدرســه برکت به نام 
شــهید محبعلی محبی در شهرســتان حاجی آباد زاهدان، بســته های آموزشی را در 

بین دانش آموزان توزیع کردند.  
علیرضا داوطلب، مدیر شعب بانک صادرات ایران در استان سیستان و بلوچستان 
در این مراســم، ضمن تبریک شروع ســال تحصیلی، با اشاره به تهیه بسته اهدایی 
لوازم التحریر از طرف کارکنان بانک صادرات ایران، این بسته را شامل »کوله پشتی، 

مجموعه دفتر مدرسه، مداد، تراش، پاک کن، مداد رنگی و پرگار« معرفی کرد.
همچنیــن زنــگ آغــاز ســال تحصیلــی بــا حضــور مدیــر و معاون اســتان، رؤســای 
حوزه هــای حراســت و بازرســی و نماینــده اداره کل روابط عمومی به صــدا درآمد و 

دانش آموزان راهی کاس های درس شدند.

برنامه رئیس سازمان بورس برای ارتقای 
حاکمیت شرکتی در بازار سرمایه

رئیس سازمان بورس برنامه خود برای ارتقای حاکمیت شرکتی در بورس را 
وتفکیــک  کمیته هــا  منشــور  ارتقــای  شــرکت ها،  دســتورالعمل  اصــاح 
سیاســت گذاری از اجرا اعام کرد که در اولویت این ســازمان برای کاهش ریسک در 
بازاراســت. حجت اله صیدی، درباره اولویت های جدید سازمان بورس برای بهبود 
بازار سرمایه و تبدیل حاکمیت شرکتی به یک نظام حاکمیتی کاما حرفه ای گفت: 
در رابطــه با موضوع حاکمیت شــرکتی ســه اقدام باید صورت بگیــرد. وی افزود: در 
قدم اول باید دســتورالعمل های مربوط به حاکمیت شرکتی در شرکت های بورسی 
بــه روزرســانی شــود. در قدم بعد اصــاح و ارتقای منشــور کمیته های شــرکت ها در 
دســتور کار اســت و در نهایــت بایــد تمایــز و تفکیــک سیاســت گذاری از اجــرا در 
شــرکت های بورســی، محقــق شــود تــا شــاهد ارتقــا در بحــث حاکمیت شــرکتی در 

شرکت های بورسی باشیم.
گفتنی اســت؛ صیــدی، اخیــرا در رابطه با برنامه هــا و اولویت های خود در ســازمان 
بــورس بــه بحــث اصــاح حاکمیــت شــرکتی در بورس اشــاره کــرده و گفته بــود که 
موضــوع حاکمیــت شــرکتی در بــورس یــک موضــوع کامــا جدی اســت و مــا باید 
حاکمیت شرکتی را به یک نظام حاکمیتی کاما حرفه ای تبدیل کنیم و این موضوع 
از دیگــر اهــداف ما در ســازمان بورس اســت که باعث کاهش و مدیریت ریســک در 

بازار می شود.

جابجایی رایگان بیش از ۷۴ هزار 
دانش آموز و دانشجو در روز اول مهر

مدیــر ارتباطات و امور بین الملل شــرکت بهره برداری متروی تهران و حومه 
دربــاره میــزان جابجایــی رایگان دانش آموزان و دانشــجویان توســط شــبکه 
متــروی تهــران و حومــه در نخســتین روز ســال تحصیلــی گفــت: ۷۴ هــزار و ۳۸۰ 

دانش آموز و دانشجو در اولین روز پاییز با مترو سفر کردند.
بــه گــزارش مدیریت ارتباطات و امور بین الملل شــرکت بهره برداری متروی تهران 
و حومه، هادی زند افزود: خطوط هفت گانه متروی تهران و حومه در نخســتین روز 
سال تحصیلی میزبان بیش از ۷۴ هزار دانش آموز و دانشجو بودند که از این میزان، 
۱۰ هــزار و ۵۵۴ نفــر در خــط یــک، ۱۶ هــزار و ۲۲۶ نفر در خط دو، ۹ هــزار و ۳۷۰ نفر 
در خط ســه، ۱۹ هزار و ۵۵۶ نفر در خط چهار، ۴ هزار و ۱۰۱ نفر در خط پنج، ۷ هزار 
و ۷۴۸ نفر در خط شــش و ۶ هزار و ۸۲۵ دانش آموز و دانشــجو در خط هفت تردد 

داشتند.
وی تصریــح کرد: خط چهار با بیش از ۱۹ هزار دانش آموز و دانشــجو بیشــترین آمار 
و خــط پنــج با ثبت بیــش از ۴ هزار نفــر کمترین آمار تــردد رایــگان دانش آموزان و 

دانشجویان را به خود اختصاص داد.
مدیر ارتباطات و امور بین الملل شرکت بهره برداری متروی تهران و حومه در پایان 
به آمار شــلوغ ترین ایستگاه ها از نظر تردد رایگان دانش آموزان و دانشجویان اشاره 
کرد و افزود: ایســتگاه ابن ســینا با ۳ هزار و ۴۷۴ نفر، تئاتر شــهر با ۳ هزار و ۲۸۵ نفر، 
و میــدان انقاب اســامی با ۲ هــزار و ۲۲۶ نفر به ترتیب بیشــترین آمار تردد رایگان 
دانش آموزان و دانشــجویان را داشتند. همچنین، ایستگاه خیام در خط یک با ثبت 
۷ نفــر، ایســتگاه پایانــه فرودگاهی ۱ و ۲ در خط چهار با ۸ نفر و ایســتگاه امیرکبیر در 
خط شــش با ۱۰ دانش آموز و دانشــجو، به ترتیب کمترین آمار تردد دانش آموزان و 

دانشجویان را در نخستین روز سال تحصیلی به خود اختصاص دادند.

تامین سوخت بیش از 35 هزار دستگاه 
ادوات کشاورزی در استان کردستان

مدیر شــرکت ملی پخش فراورده های نفتی منطقه کردســتان از مصرف 
بیش از ۹5 میلیون لیتر نفتگاز دربخش کشــاورزی اســتان در شش ماهه 

نخست سال جاری در استان خبر داد .
بــه گــزارش روابــط عمومــی شــرکت ملــی پخــش فرآورده هــای نفتــی منطقه 
کردســتان،جهانبخش نوکانــی دردیدار با فرماندار شهرســتان دیوانــدره بابیان 
این مطلب اظهار داشت : این شرکت با تهیه زیر ساخت های لازم و هماهنگی 
هــای صــورت گرفته ســوخت ۳5 هــزار و 4۰۰ دســتگاه ادوات بخش کشــاورزی 

استان را به صورت الکترونیکی توریع می نماید
نوکانی سپس به مباحث کشاورزی و فعالیت ۷6۰۰دستگاه ادوات کشاورزی در 
شهرســتان  دیواندره اشــاره کرد و افزود : در شش ماهه نخست امسال در بخش 
کشــاورزی ایــن شهرســتان ۱۳ میلیون و پانصد هــزار لیتر نفتــگاز تامین و توزیع 
شــده اســت که نسبت به مدت مشــابه ســال قبل با افزایش   ۱۳درصدی همراه 

بوده است .
  مدیر شــرکت ملی پخش فراورده های نفتی منطقه کردســتان از فعال بودن ۸ 
جایــگاه عرضــه فرآورده های نفتی و 5 جایگاه ســی ان جــی در ناحیه دیواندره 
خبــرداد و اظهار کرد :عملیــات احداث یک باب جایگاه عرضه ســوخت نیز در 
دســت اقدام می باشــد که با توجه به تعداد مجاری عرضه موجود و گستردگی 
جغرافیایــی مطلــوب این جایگاههــا ،زمینه ارائه خدمات مطلوب و دسترســی 

بهتر شهروندان به فرآورده های نفتی به خوبی مهیا شده است.
ایــن مقام مســئول به آغــاز تامین و ذخیره ســازی نفت ســفید موردنیاز بخش 
روســتایی اســتان و توزیــع الکترونیکــی آن اشــاره کــرد و افزود:هم اکنــون 6۰۰۰ 
خانوار نفت سفیدســوز در اســتان وجود دارند که ســهمیه ســالیانه آنان بر روی 

کارت های بانکی متصل به شبکه شتاب شارژ می شود
نوکانــی درادامــه با اشــاره به اجرای طرح تخصیص نفتگاز در مســیر بر اســاس 
اســناد حمــل برخط در راســتای ســاماندهی چرخه عرضــه و تقاضــای نفتگاز، 
عدالت در توزیع و صیانت از منابع ملی ، مقابله با قاچاق و مصرف نامتعارف 
سوخت و... خواستار همکاری و تعامل فرمانداران و سایر ادارات مترتب با این 

شرکت جهت اجرای مطلوب این طرح در استان شد
فرمانــدار شهرســتان دیواندره نیز با بیان نظرات و پیشــنهادات خــود در رابطه 
با فعالیت و اقدامات صورت گرفته از ســوی شــرکت ملــی پخش فرآورده های 
نفتــی منطقــه کردســتان بویــژه تامیــن و توزیع ســوخت بخــش کشــاورزی این 
شهرســتان ،ارسال و ذخیره سازی سوخت روســتاها، ،فعالیت مطلوب مجاری 
عرضه و..... از عملکرد شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه کردستان 

تشکر و قدردانی نمود.

معاون وزیر صمت:

جلوی تندیس فروشی ها گرفته می شود
معــاون وزیــر صمــت بــا تاکید بــر اینکه جلــوی تندیس 
فروشــی هــا گرفتــه مــی شــود، گفــت: ایــن سیاســت در 
وزارت صمت و دســتگاه های متولی زیر نظر کمیسیون 
ملی برند پیگیری و برندسازی شرکت ها ارزیابی و تایید 

صاحیت می شود.
گروه صنعت: علیرضا شــاه میرزایی معاون وزیر صمت 
روز )دوشــنبه( در نشســت »رتبــه بنــدی، اعتباربخشــی 
و ســاماندهی حــوزه برنــد« در محــل ســازمان مدیریت 
در  صمــت  وزارت  سیاســت  داشــت:  اظهــار  صنعتــی 
دوره جدیــد، ســاماندهی برندهاســت که در ایــن زمینه 
کمیســیون برنــد که زیر نظر ســازمان مدیریــت صنعتی 

اســت برنامه های مختلف را دنبال می کند.
وی افــزود: کمیســیون ملــی برنــد کــه زیــر نظــر وزارت 
صنعــت، معدن تجارت اســت، طبق قانــون رفع موانع 
تولیــد شــاخص هــا و تاییــد صاحیــت برند شــرکت ها 
را تاییــد مــی کنــد و بر این اســاس با حمایت از کســب و 

کارها، تبلیغات و برندســازی انجام می شود.
معــاون تجــارت و خدمــات وزارت صنعــت، معــدن و 
تجــارت ادامــه داد: زمانی که تبلیغات صنعتی و کســب 
و کارها ادامه پیدا کند برندهای ایرانی ایجاد می شــوند، 
امــا گاهــی برندهایــی تبلیغ می شــود که ایرانی نیســتند 
یــا گاهــی برنــد ایرانی اســت ولی شــرکت بــا روش های 
متقلبانــه رزومه ایجــاد و از روش های تندیس فروشــی 

استفاده می کند.
وی بــا بیــان اینکــه همــه فراینــد برندســازی بــه بخــش 
رویدادهــای  گفــت:  اســت،  شــده  ســپرده  خصوصــی 
تبلیغاتــی توســط بخــش خصوصی و تشــکل هــا برگزار 
می شــود و ســازمان مدیریت صنعتی فقــط نقش تایید 

شــاخص ها و برندها را بر عهده دارد.
شــاه میرزایــی تاکید کــرد: باید در بهبود فضای کســب و 
کار اقــدام جــدی انجام دهیم و باید تجــارت عادلانه به 
جــای تجارت زیرزمینی تقویت شــود؛ از این رو در حوزه 

برندســازی نیاز به برنامه ریزی و فرهنگ سازی داریم.
وی بــا تاکیــد بر اینکه تندیس فروشــی به کســب و کارها 
صدمــه وارد مــی کند، گفت: این اقدام راه را برای رشــد 
کسب و کارها می بندد و با ایجاد اعتماد به نفس کاذب 
از رشــد شــرکت ها و رقابــت آنها در عرصــه های ملی و 

بین المللی می کاهد.
معــاون تجارت و خدمات وزارت صمت افزود: کســانی 
کــه تندیــس فروشــی می کننــد بــا دریافت پول شــرکت 
هایــی را برتــر اعــام مــی کنــد، ایــن در حالی اســت که 
شرکت های برتر راضی به پرداخت این پول ها نیستند.
وی عنــوان کرد: در کشــور صنعت تبلیغات کســب و کار 
بزرگــی اســت و برندهــای خوبــی داریم که بایــد تقویت 
شــود. در ســایر کشــورها بر روی برند ملــی کار می کنند، 
بخشی از برندهای کلی توسط نهادهای متولی از جمله 

میراث فرهنگی و گردشــگری است و سایر برندها توسط 
شرکت های بخش خصوصی است.

شــاه میرزایی با اشــاره به اینکه باید در کســب و کارهای 
مختلــف برندســازی را انجــام دهیم، گفــت: کمتر از ۱۰ 
درصد برندها در کشــور تقلبی است و باید برای ارزیابی 
برندهــا، پــول کثیفی جابــه جا نشــود. بایــد همه بخش 
هــای تبلیغاتــی کمــک کنند تــا ارزیابی ها دقیــق انجام 
شود که سازمان مدیریت صنعتی بر اساس شاخص ها 

ارزیابــی ها را تایید صاحیت می کند.
وی بــا بیان اینکه بایــد فرهنگ برندســازی و مارکتینگ 
را در کشــور ایجــاد کنیــم، گفت: در مرحله نخســت باید 
بــه شــکل علمی برندســازی را پیــاده ســازیم کنیم و در 
مرحلــه بعدی در موضــوع جرم انــگاری برند را مطرح 

کنیم.
معــاون تجــارت و خدمــات وزارت صنعــت، معــدن و 
تجارت ابراز داشــت: همچنین انحصــار تبلیغاتی منجر 
به بســته شــدن راه های تبلیغاتی می شــود و این امر از 

سوی شورای رقابت پیگیری می شود.
وی بــا اشــاره بــه خدمــات پــس از فــروش در کالاهــای 
وارداتــی، اظهار داشــت: هر گونه تجهیزات که در کشــور 
وارد مــی شــود بایــد ارزیابــی شــود، طبــق قانــون وارد 
کننــده بایــد شناســنامه خدمــات پــس از فــروش را بــه 
تایید ســازمان اســتاندارد یــا نهادهای مربوطه برســاند؛ 
بــه عنــوان مثــال واردات تلفن همــراه نیازمنــد تاییدیه 

وزارت ارتباطات است.
شــاه میرزایــی خاطرنشــان کرد: واردکننــدگان هــم رتبه 
بنــدی می شــوند و بر اســاس خدمات پــس از فروش و 

شــفافیت، سهمیه ارز وارداتی دریافت می کنند.
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Economy

نیروگاه

سرپرست و رئیس  هیأت مدیره بانک دی در بازدید از نیروگاه تولید برق 
دماونــد، تجهیز و توســعه نیروگاه هــای تولید برق را در گــرو تغییر رفتار 

دولت و انجام تعهدات و پرداخت بدهی های وزارت نیرو دانست.
بــه گزارش روابط عمومی بانک دی؛ اســماعیل جلیلی در این دیدار که 
بــه مناســبت هفته دفاع مقــدس انجام شــد ضمن تبریــک آغاز هفته 
گرامیداشــت دفاع مقدس گفت: ارزش استراتژیک و حیات بخش برق 
و نیروگاه هــای تولیــد برق و کارکنان آن زمانی مشــخص می شــود که به 
یاد بیاوریم در زمان دفاع مقدس، هنگام قطع برق چه آسیب هایی به 
صنایع نظامی، مراکز درمانی و جریان عادی زندگی مردم وارد می شد.

 وی گفــت: نیــروگاه تولیــد بــرق دماونــد یــک نیــروگاه اســتراتژیک در 
تأمیــن برق اســتان تهران اســت که بایــد تمامی تاش ها برای توســعه 
فعالیت های نیروگاه و ورود فناوری های جدید و تولید انرژی خورشیدی، 
تأمیــن مالی از محل وصول مطالبات نیــروگاه، بهبود رویکرد بهره وری 
در فرایند تولید و درآمدزایی و مهمتر از همه حل مســأله ناهمگونی در 

ایفای تعهدات دولت در قبال نیروگاه باشد.
جلیلی با اشــاره به اهمیت اســتراتژیک نیروگا ه تولید برق دماوند برای 
کشــور و لــزوم نگاه ویــژه دولــت و وزارت نیرو به آن گفــت: اولین گام در 

توسعه یک بنگاه، تأمین مالی آن از محل فروش محصولات و خدمات 
بنــگاه اســت کــه فاصله بیــن قیمــت تمام شــده بــرق و قیمــت خرید 
تضمینی از ســوی دولت حاشیه سود نیروگاه را کاهش داده و این منجر 

به کاهش توان توسعه ای و ضعف در پرستاری از تجهیزات نیروگاه شده 
است.

وی ادامه داد: وزارت نیرو طی سال های گذشته در ایفای تعهدات خود 
به نیروگاه ها عملکرد مناسبی نداشته که امیدواریم در دولت چهاردهم 
شــرایط به گونه ای رقــم بخورد که رفتــار دولت با نیروگاه هــا بهبود پیدا 
کــرده و اجــازه فروش و صادرات مازاد ظرفیت تولیــد به نیروگاه ها داده 
شــود و در بخش داخلی هم با منطقی شــدن قیمت ها، قیمت واقعی 

برق به نیروگاه پرداخت شود.
جلیلی در پایان ضمن قدردانی از مدیران و کارکنان نیروگاه برق دماوند 
گفــت: بانــک دی بــه عنوان ســهامدار اصلــی آمادگی دارد بــا مدیریت 
گروه مالی دی در مدیریت بهینه ســرمایه گذاری و فعالیت های نیروگاه 

حمایت های همه جانبه داشته باشد.
در ابتــدای این نشســت نیز محمد کبیــری، مدیرعامل و مدیران ارشــد 
شرکت تولید نیروی برق دماوند ضمن ارائه گزارشی از عملکرد نیروگاه  

به تشریح فعالیت ها و چالش های پیش رو پرداختند.
در پایــان ایــن نشســت اســماعیل جلیلــی و هیأت همــراه بــه بازدید از 

بخش های مختلف نیروگاه برق دماوند پرداختند.

سرپرست بانک دی:

 توسعه نیروگاه برق دماوند در گرو تغییر رفتار دولت و وزارت نیرو است

ایفــای تعهــدات بیمــه ای در هنــگام 
ارتقــای  بــه  توانــد  بــروز حادثــه مــی 

صنعت بیمه در جامعه کمک کند.
بــه گــزارش اداره کل روابــط عمومــی 
بیمه مرکزی، دکتر عبدالناصر همتی 
بــا تســلیت بــه بازمانــدگان قربانیــان 
حادثه تلخ معــدن طبس به اهمیت 
افزایش ضریب ایمنی کار، اشــاره کرد 
و افــزود: افت و خیزهای بیمه ای هم 
ریشــه در تحریم هــا دارد و هم تابعی 
از سایر مولفه های اقتصاد کشور است 
و اگر برای افزایش ســهم رشــته بیمه 
های زندگی، برنامه ریزی نشود هدف 
افزایــش ضریــب نفــوذ بیمــه تحقــق 

نمی یابد.
وزیــر امور اقتصادی کشــور از ضرورت 
رســیدن به رشــد هشــت درصــدی در 
برنامــه هفتم توســعه، تصریــح کرد: 
تمرکز اصلی نهاد ناظر صنعت بیمه 
باید در امر نظارت بر عملکرد شرکت 
هــای بیمــه گر باشــد و ایــن ماموریت 
صــورت  گــری  مداخلــه  بــدون  بایــد 

بگیرد.

وی در همین راســتا خاطرنشــان کرد: 
نظارت بر توانگری شــرکت های بیمه 
باید به تدریج در مسیر استانداردهای 
بین المللــی حرکت کند که این امر با 
کاهش تصــدی گری بــه خصوص در 
بخش بیمه هــای اتکایی، قابل انجام 

خواهد بود.
وزیــر امــور اقتصــادی و دارایی ضمن 
تاکیــد بــر ضــرورت ایفــای تعهــدات 
تمامــی ارکان صنعــت بیمــه، اظهــار 
داشــت: نهاد ناظر صنعت بیمه باید 
با تقویت نظارت هوشمند، مسیرهای 
تخلفــات بیمــه ای را مســدود کنــد و 
هیچگونه مماشــاتی در این خصوص 

قابل قبول نخواهد بود.

دکتر همتی بر لزوم ثبات در نهادناظر 
صنعــت بیمه بر اســتیای نــگاه فنی 
بــر تمامی فعالیــت های بیمه کشــور 
ســخن گفت و افزود: توسعه صنعت 
بیمــه بــا افزایش تعداد شــرکت های 
بیمــه، تفــاوت اساســی دارد و باید در 
بخــش هــای توســعه محــور بیــش از 
کمیــت بــه کیفیــت هــا توجــه داشــته 

باشیم.
وزیر امور اقتصــادی و دارایی در پایان 
در  پژوهــش  اهمیــت  خصــوص  در 
صنعــت بیمــه تصریــح کــرد: الحاق 
پژوهشــکده بیمــه بــه مجموعــه های 
دیگر به مصلحت نیست و تاش می 
کنیــم این نهــاد پژوهشــی در صنعت 

بیمه حفظ شود.
شایان ذکر است در پایان این نشست 
از خدمــات دکتــر علی استادهاشــمی 
در طــول تصــدی ریاســت کلــی بیمه 
پرویــز  بــرای  و  سپاســگزاری  مرکــزی 
ســمت  در  خسروشــاهی  خوشــکام 
ریاســت کلی نهادناظر صنعت بیمه، 

آرزوی موفقیت کرد.

 دکتر عبدالناصر همتی در آیین تودیع و معارفه 
روسای کل بیمه مرکزی:

رشد صنعت بیمه در گرو ارتقای 
شاخص های اقتصادی كشور است

بانک

با حضور مدیرعامل بانک سینا انجام شد:
افتتاح شعبه جدید بانک سینا با رویکرد 

بانکداری شرکتی

افتتاحیه

طــی مراســمی بــا حضــور مدیرعامــل، جمعــی از معاونــان و مدیران بانک ســینا، 
شعبه جدید این بانک با رویکرد توسعه بانکداری شرکتی در خیابان ظفر تهران به 

بهره برداری رسید.
و  همــکاران  تمامــی  از  تشــکر  ضمــن  مراســم  ایــن  در  ســینا  بانــک  مدیرعامــل 
دســت اندرکاران جهت آماده ســازی این شــعبه و قدردانی از اعتماد مشــتریان، به 
اهمیت موضوع مشــتری مداری به عنوان یکی از اصول محوری بانک اشــاره کرد و 
گفت: مشتریان همواره در مرکز توجه بانک سینا قرار دارند و تاش ما این است که 
با ارائه خدماتی نوین و به روز، نیازهای آن ها را به بهترین شکل ممکن پاسخ دهیم.

علــی ابدالی با تاکید بر لزوم ارائه اختصاصی خدمات بانکداری شــرکتی و خدمات 
ارزی توسط شعبه جدید افتتاح شده، تصریح کرد: بانکداری شرکتی به عنوان یکی 
از ارکان و محورهای اصلی فعالیت های بانک ســینا اســت که با هدف پشــتیبانی و 
تامین مالی بنگاه های اقتصادی و شــرکت ها، کمک قابل توجهی در راســتای نقش 

این شرکت ها در توسعه اقتصادی کشور ایفا می کند.
وی افــزود: ســعی مــا توجه ویژه بــه این بخش خواهــد بود و تاش می شــود با ارائه 
خدمــات متنوع و اختصاصــی، نیازهای مالــی و اعتباری شــرکت های تولیدی را در 

سریع ترین زمان ممکن برطرف کنیم.
ابدالی همچنین بر لزوم توجه به بانکداری دیجیتال و استفاده از فناوری های نوین 
تأکیــد کــرد و افزود: در دنیای امروز، تحولات دیجیتال و علوم بانکی روز به ســرعت 
در حال پیشــرفت هســتند و ما باید همگام با این تغییرات، در کنار توسعه هدفمند 
شــعب، با استفاده از فناوری های نوین و دیجیتال سازی خدمات، رضایت و اعتماد 

مشتریان را بیش از پیش جلب کنیم.
شــعبه جدید بانک ســینا با هدف تســهیل دسترســی مشــتریان به خدمات متنوع 
بانکی ارزی-ریالی، گامی مهم در راستای افزایش رضایتمندی مشتریان و گسترش 

خدمات بانکداری مدرن به شمار می رود.
ایــن شــعبه در خیابان ظفر تهران، بعد از خیابان گوی آبــادی، پاک ۱۲۰ قرار دارد و 

جزو شعب زیرمجموعه منطقه شرق تهران بانک سینا محسوب می شود.

معاون وزیر صمت و رئیس کل ســازمان توســعه تجارت 
ایران به منظور شــرکت در “نشســت بزرگ تجــاری ایران 
و اتحادیــه اقتصــادی اوراســیا” عــازم ایــروان، جمهــوری 

ارمنستان می شود.
نشســت بزرگ تجاری ایــران و اتحادیه اقتصادی اوراســیا 
در حالی ۹ تا ۱۰ مهر در ارمنســتان برگزار خواهد شد که در 
این نشســت سیدمحمد اتابک وزیر صمت و محمدعلی 
دهقان دهنوی رئیس کل ســازمان توســعه تجــارت ایران 

شرکت خواهند کرد.
گفتنی اســت این نشســت با حضور بیش از ۳۰۰ شــرکت 
ایرانی و پنج کشور عضو اتحادیه اقتصادی اوراسیا )روسیه، 
ارمنســتان، باروس، قزاقســتان و قرقیزســتان( در ایروان 

جمهوری ارمنستان برگزار خواهد شد.

در همین رابطه اکبر گداری سرپرســت دفتر آسیای میانه، 
قفقاز و روســیه ســازمان توســعه تجارت ایران بــا تاکید بر 
اهمیــت برگزاری نشســت بزرگ تجــاری ایران و اوراســیا، 
گفت: هر ســال اتحادیــه اقتصــادی اوراســیا، برگزارکننده 
مجمع ســالانه اســت و از آنجایی که ریاست مجمع ۲۰۲۴ 
را ارمنســتان برعهده گرفت امسال در ایروان، این مجمع 

برگزار می شود.
وی ادامه داد: سال گذشته موافقت نامه تجارت آزاد ایران 
با اتحادیه اوراسیا امضا و به احتمال زیاد در چند ماه آینده 
توســط مجالس تمام کشــورهای عضو به تصویب نهایی 
خواهــد رســید؛ بنابرایــن اتحادیه اوراســیا در ســال جاری 
پیشــنهاد داد که ایــران نیــز در این اجاس شــرکت کند از 
ایــن رو یک روز را برای ســخنرانی ســیدمحمد اتابک وزیر 

صمت ایران اختصاص دادند.
این مقام مســئول با اشاره به هیات همراه وزیر در سفر به 
ارمنســتان، گفت: در این سفر عاوه بر محمدعلی دهقان 
دهنوی معاون وزیر صمت و رئیس کل ســازمان توســعه 
تجارت ایران و هیات دولتی، بیش از ۱۰۰ شرکت از بخش 
خصوصی ایــران، وزیر را همراهی خواهند کرد؛ همچنین 
۲۰۰ شــرکت از کشــورهای اوراســیا در این اجاس شرکت 

خواهند کرد.
گداری با بیان اینکه در حاشیه این اجاس دولتی جلسات 
B۲B شــرکت های خصوصــی نیــز برگــزار خواهــد شــد، 
تصریح کرد: چهار میزگرد با حضور نمایندگان شرکت ها 
و موسســات تخصصی اتحادیه اقتصادی اوراســیا و ایران 
در خصوص موضوعات مربوط به ارتقای حجم تجارت و 

سرمایه گذاری متقابل، لجستیک، اتصال حمل و نقل در 
کریدور شــمال-جنوب، همکاری در صنعت و کشاورزی، 
امنیــت غذایــی؛ مســائل تســویه حســاب های متقابــل؛ و 
بــرای  همینطــور نشســت های B۲Bحضــوری و آنایــن 
شرکت ها و بخش های خصوصی ایران و کشورهای عضو 

اتحادیه اقتصادی اوراسیا برنامه ریزی شده است.
بــه گفته سرپرســت دفتــر آســیای میانــه، قفقاز و روســیه 
ســازمان توســعه تجارت ایــران؛ به نظر می رســد پیش از 
اجرایی شــدن موافقتنامه تجــارت آزاد برگزاری نشســت 
بزرگ تجــاری ایران و اوراســیا، فرصــت مغتنمی خواهد 
بود تا با استفاده از این امکان، زمینه لازم برای بهره مندی 
حداکثــری فعــالان اقتصــادی ایــران از ایــن موافقتنامه را 

فراهم آوریم.

با حضور وزیر صمت و رئیس سازمان توسعه تجارت،

نشســت بزرگ تجاری ایران و اوراســیا برگزار می شــود
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برنامه ریزی ۲۸ عنوان برنامه در دهه 
وقف استان مرکزی

اکرم یوسفی 
خبرنگار جمله- اراک 

     

مدیرکل اوقاف و امورخیریه اســتان مرکزی گفــت: ۲۰۶ برنامه در قالب 
۲۸ عنوان در دهه گرامیداشت وقف در نقاط مختلف این استان تدارک 

شده است.
حجــت الاســام عبــدا.. واحــدی اظهــار داشــت: برگزاری نشســت های 
تخصصــی و صنفی وقــف، دیدار با نماینــده ولی فقیه در اســتان و ائمه 
جمعه در شهرســتان ها، عیــادت و بازدید از واقفــان خیراندیش، دیدار 
با خانواده های معظم شــهدا و جانبازان، دیدار با استاندار و فرمانداران 
در شهرســتان ها، ســخنرانی پیش از خطبه های نمــاز جمعه و برگزاری 
مســابقات فرهنگــی از جمله برنامه هــای اداره کل اوقــاف و امور خیریه 

استان مرکزی در هفته وقف است.
وی خاطر نشان کرد:برپایی خیمه های معرفت، نمایشگاه و بهره گیری 
از مبلغیــن اعزامی بومی و مســتقر در بقاع متبرکــه، از دیکر برنامه های 

شاخص هفته وقف استان مرکزی به شمار می رود.
واحــدی تصریح کــرد: توزیع بیش از هفت هزار و ۵۰۰ بســته معیشــتی 
بــه ارزش تقریبی ۹۰ میلیارد ریــال، توزیع ۴۵۰ هزار وعده غذای گرم به 
ارزش ۱۵۰ میلیــارد ریــال، راه انــدازی چهار کارگاه آمــوزش و ایجاد ۴۲۰ 
فرصت شــغلی برای زنان بی سرپرســت یا بدسرپرست و کمک به ایتام 
بــه ارزش پنج میلیــارد ریال، از مهمترین اقدامات انجام شــده توســط 

اداره کل اوقاف و امورخیریه استان مرکزی در یک سال گذشته است.
وی ادامه داد:کمک به ازدواج جوانان، آزادسازی زندانیان و تهیه دارو و 
درمان مســتمندان به ارزش هشت میلیارد ریال و ثبت ۳۴ وقف جدید 
بــه ارزش ۱۲۸میلیــارد ریــال، از دیگــر اقدامــات اداره کل اوقــاف و امور 

خیریه استان مرکزی در سال گذشته است.
مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان مرکزی از تهیه ۹۰۰ بسته نوشت افزار 
ویــژه دانش آمــوزان بــه ارزش ۶ میلیــارد ریــال به مناســبت آغاز ســال 
تحصیلــی جدید خبــرداد و افزود: خط تولید کاتالیســت اگزوز خودروها 
با مشــارکت اوقاف اســتان و جهاد دانشــگاهی کشــور در هفته جاری راه 

اندازی می شود.

بیش از ۱5۰۰ هکتار زمین در 
فرایندهای مختلف الحاق به محدوده 

شهری استان اصفهان
لادن سلطانی 

خبرنگار جمله- اصفهان 
     

مدیــرکل راه و شهرســازی اســتان اصفهــان گفــت: بــرای 
اجرای طرح نهضت ملی مســکن در استان اصفهان بیش از یک هزار و 
۵۰۰ هکتــار زمین در مراحل مختلف فرایند الحاق به محدوده شــهری 

این استان قرار دارد.
علیرضا قاری قرآن مدیرکل راه و شهرســازی استان اصفهان اظهار کرد: 
در طرح نهضت ملی مسکن در شهرهای فاقد یا کمبود زمین به منظور 
تامین زمین مورد نیاز متناســب با متقاضیان حائز شــرایط این طرح تا 
کنون الحاق اراضی به محدوده شهری به میزان بیش از یک هزار و ۷۰۰ 

هکتار زمین اباغ شده و یا در آستانه اباغ است.  
وی افــزود: ایــن میــزان اراضــی در راســتای اجــرای طــرح نهضت ملی 
مسکن در مراحل تهیه طرح تفکیکی و اجرای آماده سازی قرار دارند.  

مدیــرکل راه و شهرســازی اســتان اصفهان بیان کرد: عــاوه بر این، بالغ 
بر یک هزار و ۵۰۰ هکتار زمین در مراحل مختلف فرایند الحاق است.  

وی خاطرنشــان کــرد: در طــرح نهضــت ملی مســکن اســتان اصفهان، 
افزون بر ۴۶۵ هزار نفر اقدام به ثبت نام کردند که از این تعداد بیش از 

۱۵۷ هزار متقاضی حائز شرایط فعال هستند.  
قاری قــرآن گفــت: در حــال حاضــر بالــغ بــر ۱۳۰ هــزار متقاضــی طرح 

نهضت ملی مسکن استان اصفهان، تأیید نهایی شده اند.  

سرپرست شرکت عمران شهرهای جدید:
۶ هزار واحد مسکونی در شهرهای 

جدید آماده بهره برداری است
     شــهرام ملکیسرپرســت شرکت عمران شــهرهای جدید از 
آمادگــی ایــن شــرکت بــرای بهره بــرداری از ۶ هــزار واحد 
مسکونی تکمیل شده خبر داد و گفت: فهرست پروژه های 
مســکونی اولویــت دار شــهرهای جدید به بانک ها ارســال 

شده تا تسهیات لازم پرداخت شود.
به گزارش پایگاه خبری وزارت راه و شهرسازی، شهرام ملکی سرپرست 
شــرکت عمــران شــهرهای جدیــد در نشســت شــورای مســکن شــرکت 
بازآفرینی شــهری ایران برخی از برنامه های آتی آن شرکت را بیان کرد 
و گفت: ۶ هزار واحد مســکونی در شــهرهای جدید، آمــاده بهره برداری 

است. 

تکمیل مسکن مهر باقیمانده شهرهای جدی با تامین منابع مالی   
طی ۲ ماه

سرپرســت شــرکت عمران شــهرهای جدید ادامــه داد: چنانچــه منابع 
مورد نیاز تامین شــود می توانیم طی دو ماه آینده واحدهای نیمه تمام 

مسکن مهر را تکمیل کنیم.

لیست پروژه های مسکونی اولویت دار شهرهای جدید به بانک ها   
ارسال شد

ملکی توضیح داد: در پروژه  نهضت ملی مســکن نیز لیســت پروژه های 
اولویــت دار بــالای ۵۰ درصد پیشــرفت فیزیکی را برای بانک ها ارســال 

کرده  و انتظار داریم با تامین منابع این پروژه ها را به اتمام برسانیم.
بــه گــزارش شــرکت بازآفرینــی شــهری ایــران، جلســه شــورای مســکن 
شرکت بازآفرینی شهری ایران به ریاست مسعود بیات منش سرپرست 
مســکن و ســاختمان وزارت راه و شهرســازی و بــا حضــور  محمد آیینی 
مدیرعامل شــرکت بازآفرینی شــهری ایران، شــهرام مالکی مدیرعامل 
ســازمان ملی زمین و مسکن، ملکی سرپرست شرکت عمران شهرهای 
جدید، حمیدرضا ســهرابی معاون بنیاد مســکن انقاب اسامی، صابر 
عســگرپور معاون مدیرعامل بانک مســکن و نیز اعضــای هیات مدیره 

شرکت بازآفرینی شهری ایران در محل شرکت برگزار شد.

اخبـــاریادداشت

بــا گذشــت ۱۷ ســال از تصویــب قانــون جامــع 
خدمــات رســانی به ایثارگــران )مصــوب ۱۳۸۶(؛ 
بنــدی از ایــن قانون با امضــای تفاهم نامه تامین 
مســکن ایثارگران، به طــور کامل اجرایــی خواهد 
شــد. فرزانه صادق وزیر راه و شهرســازی و سعید 
اوحــدی معاون رئیــس جمهــوری و رئیس بنیاد 
شــهید و امــور ایثارگــران تفاهم نامــه ای را امضــا 
کردنــد که به موجــب آن با اســتفاده حداکثری از 
ظرفیت این دو نهاد؛ »تامین مســکن مشمولین 
این قانون«، اجرایی می شــود. رئیس بنیاد شهید 
و امــور ایثارگــران ایــن تفاهم نامــه را »مهم ترین 
تفاهم نامه« در تاریخ بنیاد شهید خواند و وزارت 
فرزانــه صادق را »منشــاء خیــر و برکت« توصیف 

کرد.
بــه گــزارش خبرنــگار پایــگاه خبــری وزارت راه و 
شهرســازی، آیین امضــای تفاهم نامــه همکاری 
تامیــن مســکن ایثارگــران بــا حضــور وزیــر راه و 
شهرسازی و رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران در 

وزارت راه و شهرسازی برگزار شد.
فرزانــه صــادق وزیــر راه و شهرســازی با اشــاره به 
اینکه ۲۰۰ هزار نفر مشمول قانون جامع خدمات 
رســانی بــه ایثارگران می شــوند، ادامــه داد: از این 
میــان مســکن حــدود ۸۰ هزار نفــر در ســال های 
گذشــته تامیــن شــده امــا ۱۲۰ هــزار نفــر مغفول 
مانده  اند که متاسفانه ۲۰ هزار نفر از آنان مستاجر 

هستند.
وی در این نشســت که با حضور مدیــران کل راه و 
شهرسازی استان ها برگزار شد، با اشاره به اهمیت 
و لــزوم اجرای ایــن تفاهم نامه، تاکیــد کرد: توجه 
ویژه به مسکن ایثارگران از مهم ترین سیاست های 
اباغی اینجانــب به مدیران کل راه و شهرســازی 

استان ها است.
صــادق بــا بیــان اینکــه تامیــن مســکن ایثارگران 
از تعهــدات بــر زمین مانده ای اســت که ســال ها 
پیش در اجــرای قانون جامع خدمات رســانی به 
ایثارگــران بایــد به آن پاســخ داده می  شــد؛ ادامه 
داد: البتــه یکی از دلایل عقب ماندگــی در اجرای 
این امر؛ عدم پیگیری و مطالبه گری از سوی بنیاد 
شــهید بوده اســت اما در دولت چهاردهم، آقای 
اوحدی در حاشــیه تمامی جلسات هیات دولت، 
پیگیر این موضــوع بودند که نهایتــاً منجر به این 

تفاهم نامه شد.
فرزند شــهید صادق مالواجرد در کســوت وزیر راه 
و شهرســازی با بیــان اینکه ما مدیــون جانبازان و 
ایثارگران هســتیم؛ خطاب به مدیران کل استانی 
خود گفت: مطمئن باشید اگر مشکل مسکن این 
عزیزان را مرتفع کنید، به کل کارهای شــما برکت 
داده می شود. تفاهم نامه مذکور به گونه ای تنظیم 
شــده اســت که قابلیت اجرایی و عملیاتی داشته 
باشــد و چنانچه در اجرا با مشکلی روبرو شود؛ آن 

را مرتفع خواهیم کرد.
وزیر راه و شهرسازی همچنین از بنیاد شهید و امور 
ایثارگران خواست به منظور تسریع در اجرای این 
تفاهم  نامــه، اراضی تحت مالکیت خود را جهت 
تغییــر کاربری به وزارت راه و شهرســازی معرفی 

کند.
در ادامــه ایــن نشســت ســعید اوحــدی معــاون 
رئیــس جمهــوری و رئیــس بنیــاد شــهید و امــور 
ایثارگران ضمن متبرک دانستن امضا تفاهم نامه 
مذکــور در هفته دفــاع مقدس گفــت: عقبه عقد 
تفاهم نامه های عملیاتــی میان این دو مجموعه 
بــه دوران وزارت مهندس اســامی بــاز می گردد. 
امروز برای دومین بار تاش شد با آسیب شناسی 

روند گذشــته بــه تفاهم نامــه ای دســت یابیم که 
اجــرای آن در گرو تاش مدیران راه و شهرســازی 
استان ها است تا شاهد اتفاقات خوبی در یک بازه 

زمانی ۲ ساله باشیم.
وی از تدبیر هوشمندانه و نگاه کارشناسانه وزیر راه 
و شهرسازی در تدوین این تفاهم نامه تقدیر کرد و 
افزود: خداوند نعمتی به وزارت راه و شهرســازی 
داده اســت کــه برای اولیــن بار یک بانــوی غیور و 
متخصص و همچنین فرزند شــهید، مســئولیت 
آن را بر عهده گرفته است. این یک ارزش افزوده، 

برای این وزارتخانه محسوب می شود.

ارائه تفاهم نامه به مقام معظم رهبری  
بــه گفتــه وی، روز چهارشــنبه ایــن تفاهم نامه به 
عنوان یک اقدام بی سابقه در جلسه ای به سمع و 

نظر مقام معظم رهبری خواهد رسید.
معاون رئیس جمهوری تاکید کرد: زیبنده نیست 
که با گذشت ۴۴ سال از دوران دفاع مقدس، هنوز 
مشکل مسکن افرادی که آسایششان را برای نظام 
هزینه کردند؛ رفع نشــده اســت. امروز بــرای رفاه 
حال اشــخاصی تــاش می کنیم که ســال های نه 
چنــدان دور برای رفاه، آســایش و امنیت امروز ما 

پــای در عرصه های نبرد گذاشــتند و این کمترین 
کاری اســت کــه مــا می توانیــم بــرای آنــان انجام 

دهیم.

  مهم ترین تفاهم نامه تاریخ بنیاد شهید  
رئیــس بنیــاد شــهید پــس از امضای ایــن تفاهم 
نامه با همراهی وزیر راه و شهرســازی در مراســم 
بزرگداشــت هفته دفــاع قدس در ایــن وزارتخانه 

حضور یافت.
او در خــال ســخنان خــود در ایــن مراســم؛ بــه 
تفاهم  نامه مذکور اشــاره کــرد و آن را »مهم ترین 
تفاهم نامه« در تاریخ بنیاد شهید خواند. اوحدی، 
وزارت فرزانــه صــادق را »منشــاء خیــر و برکــت« 
توصیــف کــرد کــه در پــی عملیاتی شــدن تامین 

مسکن برای ایثارگران است.
وزیر راه و شهرســازی نیز در خال سخنان خود در 
این مراســم بــا تاکید بر اینکه اجــرای تفاهم نامه 
تامین مسکن ایثارگران، بی هیچ منتی در اولویت 
کار این وزارتخانه اســت، ادامه داد: خوشحالم که 
پــس از گذشــت نزدیک به دو دهــه، قانون جامع 
خدمــات رســانی بــه ایثارگــران اجرایی می شــود 
و عقــب ماندگــی در اجــرای این تکلیــف قانونی، 

جبران خواهد شد.
گفتنی است؛ این تفاهم نامه در ۲۱ ماده و ۸ تبصره 
به امضا طرفین رسید و از تمامی تصمیم نامه ها و 

تفاهمات اباغی سابق، بااثر اعام شد.
 فرزانه صادق در حاشیه آیین امضای تفاهم نامه 
تامین مسکن ایثارگران در جمع خبرنگاران اظهار 
کرد: در هفته دفاع مقدس هستیم و خدا را شاکرم 
که در این هفته تفاهم نامه ای با بنیاد شهید و امور 
ایثارگــران رد و بدل شــد کــه به مســکن ایثارگران 

مرتبط است.
وی افزود: قانون جامع خدمات رسانی به ایثارگران 
کاما شــفاف است و این بدهکاری چندین و چند 
ساله ای است که به خانواده ایثارگران وجود دارد. 
به همین خاطر در این تفاهم نامه سعی شد که به 
صورت اجرایی نسبت به تامین مسکن ایثارگران 

ورود پیدا کنیم.
وزیر راه و شهرســازی با بیان اینکــه »اعداد و ارقام 
مربــوط بــه تامین مســکن ایثارگــران اصــا قابل 
رضایت نیســت« گفت: بــه رغم اینکــه در قانون 
جامــع خدمات رســانی بــه ایثارگران بــه موضوع 
تامین مســکن ایثارگران اشاره شده است، بخش 
اعظــم ایثارگــران نه مســکن و نه زمیــن دریافت 
کرده اند و باید این قانون اجرایی شــود. به همین 
دلیل اولین موضوعی که در حوزه مسکن پیگیری 

می کنم مربوط به تامین مسکن ایثارگران است.
صــادق با بیــان اینکــه تامین مســکن بایــد برای 
تمام اقشار جامعه اجرایی شــود؛ ادامه داد: البته 
قانــون، تکلیف مــا در قبال برخی اقشــار از جمله 
ایثارگران را ســنگین تر کرده است. پس با اولویت 
در چارچوبی که ضوابط و مقررات وجود دارد، این 

اتفاق خواهد افتاد.
وی در ادامــه گفــت: ایــن تفاهغمنامــه بخــش 
دیگــری نیــز دارد که طبــق آن بنیاد شــهید و امور 
ایثارگران می تواند زمین های خود را برای تامین 
مســکن ایثارگران معرفی کند تــا ارزش افزایی بر 
روی آنهــا انجام شــود و در اختیار مشــمولان قرار 
گیرد. همچنیــن کارگروهی چگونگــی اجرای این 

تفاهمنامه را رصد می کند.
هــا  رســانه  از  پایــان  در  شهرســازی  و  راه  وزیــر 
درخواست کرد تا روند پیشرفت مسکن ایثارگران 

را از وزارت راه و بنیاد شهید مطالبه کنند.

پس از ۱۷ سال و با امضای تفاهم نامه تامین مسکن ایثارگران میان وزیر راه و رئیس بنیاد شهید انجام شد؛

گام بلند اجرای بندی از قانون جامع خدمات رسانی به ایثارگران

املاک

مدیرعامل شــرکت راه آهن جمهوری اســامی ایــران گفت: 
نمایندگان بخش خصوصی باید در ارکان راه آهن به رسمیت 

شناخته شوند و حضور پیدا کنند.
بــه گزارش خبرنــگار پایــگاه خبــری وزارت راه و شهرســازی، 
جبارعلــی ذاکــری، مدیرعامــل شــرکت راه آهــن جمهــوری 
شــرکت های  بــا  هم اندیشــی  نشســت  در  ایــران  اســامی 
حمل ونقل ریلی و تولیدکنندگان واگن و لکوموتیو گفت: این 
نشست برگزار شد تا دغدغه ها و چالش های پیش روی بخش 
خصوصی و راه آهن شــنیده شــود و این نشست ها به صورت 

حوزه ای و تخصصی برگزار خواهد شد.
وی افزود: امیدوارم با همفکری هم بتوانیم گام هایی مهم را 

رو به جلو برداریم.
ذاکری در ادامه با قدردانی از زحمات مدیران پیشین راه آهن 
جمهوری اســامی ایــران، اظهار کرد: بــا همدلی و همفکری 
این قافله را به سمت جلو پیش خواهیم برد و نباید به عقب 
برگردیــم و در ایــن راســتا باید تاش هــای مضاعفی صورت 

گیرد.
وی ادامه داد: با همه ذینفعانی که در این حوزه فعالند دست 

به دست هم خواهیم داد تا به اهداف راه آهن برسیم.
ذاکــری در ادامــه اظهار کــرد: در یــک دوره گذار قــرار داریم و 
الگوهــای راه آهــن دولتی باید به ســمت کاهش تصدی گری 

حرکت کنند.
وی افــزود: بهتریــن راه ایــن اســت کــه نماینــدگان بخــش 
خصوصــی در ارکان راه آهــن به رســمیت شــناخته شــوند تا 
از نظــرات تشــکل ها و شــرکت ها بهــره گرفتــه شــود و بخش 
خصوصــی بتواند حضــور مســتمری در بخش های مختلف 

داشته باشد.
مدیرعامل شــرکت راه آهن جمهوری اســامی ایــران گفت: 
آماده به کاری لکوموتیوهای کشــور حدود ۵۰ درصد اســت و 
ورود لکوموتیوهای جدید و اســتفاده از ظرفیت شــرکت های 

داخلی می تواند کارگشای کمبودهای موجود شود.
وی بــا بیــان ایــن کــه بایــد امــری مشــابه فاینانــس خارجی 
بــرای فاینانس داخلی ایجاد شــود، گفت: خریــد لکوموتیو از 
شــرکت های تولیدکننده خارجی با حــدود ۱۵ درصد قیمت 
نهایی انجام می شــود و مابقی مبلغ با استفاده از درآمدهای 
همان لکوموتیو پرداخت می شود؛ این در حالی است که برای 

خرید محصولات داخلی باید همه مبلغ را پرداخت کرد.
ذاکری در ادامه اظهار کرد: اگر خط آهن جدیدی توسعه پیدا 
می کند، قطاری از محور دیگری حذف و به خط جدید افزوده 

می شود؛ چرا که کمبود قطار همچنان در کشور جدی است.
وی در خصــوص پرداخــت مطالبــات بخــش خصوصی نیز 
گفت: بانک ملی ۱۲۰۰ میلیارد تومان از تبصره ۱۸ را پرداخت 
کرده و با مبلغی که مجموعه راه آهن پرداخت می کند به ۳.۶ 

همت می رسد و پرداخت مطالبات تبصره ۱۸ انجام خواهد 
شــد. در خصوص مــاده ۱۲ نیز گفت وگوهایی بــا وزارت نفت 
انجام شــده و قول هایی نیز دریافت شــده است که امیدوایم 

آثار آن را به زودی ببینیم.
ذاکــری ضمن تاکید بر توســعه حمل ونقل مســافری در کنار 
حمل ونقــل بــاری گفت: باید بــا حرکت روبه جلــو قطارهای 

مناسب و شایسته مردم تهیه شود.

حضــور یــک پیش کســوت در جایــگاه مدیرعامل،   
چشم انداز روشن

همچنین در این نشست، سبحان نظری، رئیس هیئت مدیره 
انجمن صنفی شرکت های ریلی، با ابراز امیدواری نسبت به 
حضور یک پیش کسوت در حوزه حمل ونقل ریلی در جایگاه 
مدیرعاملــی راه آهــن جمهوری اســامی ایران، چشــم انداز 

روشنی را برای آینده صنعت ریلی کشور پیش بینی کرد.
وی تأکیــد کــرد که فعال ســازی دوباره اتوماســیون مشــترک 
راه آهــن بــا تشــکل های بخش خصوصــی می توانــد تعامل 

بهتری بین این فعالان و راه آهن ایجاد کند.
نظری در ادامه به مشــکاتی که صنعت ریلی طی ســه سال 
گذشته با آن مواجه بوده است، اشاره کرد و گفت: در این مدت 
شاهد نزول شاخص های عملکردی حوزه حمل ونقل ریلی 
بوده ایم و فاصله بین بخش خصوصی و دولت افزایش یافته 
اســت، به طوری که در برخی موارد، نشست های مشترک به 
جای آن که در راه آهن و تشــکل های بخش خصوصی برگزار 

شود، به دادگاه ها کشیده شده است.
وی بــا تاکیــد بر اینکه تشــکل های ریلی هماننــد یک زنجیره 
به یکدیگــر و به راه آهن متصل شــده اند، یکی از چالش های 
اصلی پیــش روی بخش خصوصــی حوزه ریلــی را تاخیر در 
اجــرای فرایند پرداخت یارانه ماده ۱۲ قانون رفع موانع تولید 
عنوان کرد که باعث کاهش تمایل به سرمایه گذاری در خرید 
نــاوگان جدیــد شــده اســت و گفت: موضــوع قیمت گــذاری 
دســتوری بلیت قطارهای مسافری از دیگر مسائلی است که 

باعث توقف سفارش ساخت واگن های مسافری شده است.
وی به چالش دیگر، یعنی تفسیر نادرست از مشوق مالیات بر 
ارزش افزوده در بخش ریلی اشــاره و اظهار کرد: این موضوع 
در عمــل به یک جریمه برای بخش خصوصی تبدیل شــده 

است.
نظــری همچنیــن از نبود نهــاد تنظیم گــر مســتقل در حوزه 
حمل ونقل ریلی به عنوان یکی از مشکاتی یاد کرد که عاوه 
بــر کاهش تمایل به ســرمایه گذاری جدید، موجب هدررفت 

سرمایه گذاری های موجود نیز می شود.
رئیس هیئت مدیره انجمن صنفی شرکت های ریلی در پایان 
بــه موضوع رقابت ناعادلانه بین حمل ونقل ریلی و جاده ای 

اشــاره و تأکیــد کرد که این رقابت بر خاف اســناد بالادســتی 
است.

نظــری همچنین تاکید کرد کــه با وجود چالش هــای فراوان، 
امید به بهبود شرایط همچنان بسیار قوی است.

ضرورت ایجاد فضای انگیزشی برای سرمایه گذاران   
حوزه ریلی

صنفــی  انجمــن  مدیــره  هیئــت  رئیــس  بختیــاری،  ناصــر 
شــرکت های حمل ونقل ریلی مسافری نیز در این نشست بر 
اهمیت بهــره وری و نقش بخش خصوصــی در بهبود حوزه 

ریلی تأکید کرد.
وی با اشــاره به شــناخت مدیرعامل جدیــد از ارکان مختلف 
حوزه ریلی، ابراز امیدواری کرد که حضور وی منجر به افزایش 

بهره وری و توسعه بیشتر در راه آهن شود.
بختیاری افزود: در فرمایشــات وزیر راه و شهرسازی، به نقش 
بخــش خصوصــی در حــوزه ریلی تأکید جدی شــده اســت و 
ظرفیت هــای بســیاری در بخــش خصوصــی و تشــکل های 
مهندسی و مسافری وجود دارد که استفاده از این ظرفیت ها 

می تواند منافع قابل توجهی به همراه داشته باشد.
وی گفت: امیدواریم راه آهن آغوشی باز برای پذیرش بخش 
خصوصــی داشــته باشــد و بتــوان از ظرفیت هــای خالی این 

بخش بهره برداری کرد.
بختیــاری به کنــدی ســرعت در بخش های مســافری و باری 
اشــاره و تأکید کرد که تمامی دست اندرکاران حوزه ریلی باید 
با هم تاش کنند تا سرعت و بهره وری در این زمینه افزایش 

یابد.
وی همچنیــن اظهار کــرد: باید آئین نامه هایی کــه موانعی را 
برای پیشــرفت حمل ونقــل ریلی ایجــاد کرده انــد، بازنگری 
شــوند. اصل بر افزایش ســرعت اســت، اما سرعتی که ایمن 
باشــد. رئیــس هیئــت مدیــره انجمــن صنفــی شــرکت های 
حمل ونقــل ریلــی مســافری، به موضــوع ســرمایه گذاری در 
حوزه ریلی اشــاره و بر ایجاد زمینه های مناســب برای جذب 

سرمایه گذاران خصوصی تأکید کرد.
وی افــزود: حمایت ها از شــرکت های حمل ونقل حوزه ریلی 
باید افزایش یابد و فضای انگیزشی برای سرمایه گذاران ایجاد 

شود تا آن ها تمایل به سرمایه گذاری در این بخش پیدا کنند.
بختیــاری همچنین به ضرورت ایجاد مکانیزم های روشــن و 
مطمئن برای قیمت گذاری اشــاره و عنوان کرد که مهم ترین 

چالش فعلی در حوزه ریلی، بخش لکوموتیو است.
رئیس هیئت مدیره انجمن صنفی شــرکت های حمل ونقل 
ریلــی مســافری در پایــان اظهار امیــدواری کرد کــه با کاهش 
تصدی گــری راه آهــن و افزایــش وظایف بخــش خصوصی، 
بتــوان از ظرفیت هــای خالــی در حــوزه ریلــی به طــور بهینــه 

اســتفاده کــرد و بر اهمیــت حمایــت از ارکان مختلف بخش 
خصوصی در این زمینه تأکید کرد.

 افزایش بهره وری و بهبود ســرعت ســیر در حمل ونقل ریلی 
موجب رشد دارایی های راه آهن می شود

ابوالفضــل بهــره دار، رئیس هیئت مدیره انجمن مهندســی 
حمل ونقــل ریلی نیز در این نشســت به اهمیــت قدردانی از 
تغییرات به سمت بهبود در راه آهن جمهوری اسامی ایران 

اشاره و بر لزوم ادامه این روند تأکید کرد.
وی بــا اشــاره بــه بررســی های صورت گرفتــه، اعــام کــرد که 
دارایی های راه آهن کشــور بسیار ارزشمند و بالاست در حالی 

که درآمد سالانه این بخش پایین است.
بهره دار خاطرنشــان کرد کــه این درآمد می توانــد با افزایش 
بهره وری و بهبود ســرعت سیر در حمل ونقل ریلی به میزان 

قابل توجهی افزایش یابد.
رئیــس هیئــت مدیــره انجمن مهندســی حمل ونقــل ریلی 
همچنین بر لزوم تحول گرایی در مجموعه راه آهن تأکید کرد 
و افزود: ایجاد تحول می تواند زمینه ساز رشد و توسعه بیشتری 

در این حوزه شود.
وی پیشــنهاد کرد که برای جذب بخش خصوصی و تشــویق 
آن بــه فعالیت هــای گســترده تر در حوزه حمل ونقــل ریلی، 
مشوق های متنوع و مناسبی ایجاد شود؛ چرا که این اقدامات 
می تواند نقش مؤثری در توســعه و پیشــرفت صنعت ریلی 

کشور ایفا کند.

صنعت ریلی یک درصد صنعت خودرو ارز دریافت   
کرده است

رحمت الله پوربابایی، دبیر انجمن صنایع ریلی ایران هم در 
این نشســت نسبت به کاهش فعالیت تولیدکنندگان ناوگان 

در کشور هشدار داد.
وی اعــام کرد کــه تولیدکنندگان این بخــش با ظرفیت های 
بســیار ناچیزی به فعالیت مشــغول اند و اگر سرمایه گذاری و 
حمایت هــای لازم به صورت مشــوق انجام نشــود، احتمال 

تعطیلی کارخانه های این حوزه وجود دارد.
پوربابایــی همچنین بــر اهمیت ارتقای آمــوزش در صنعت 
ریلی تأکید و بیان کرد: در بخش آموزش باید جدیت بیشتری 
به خرج داده شود تا کارکنان این صنعت بتوانند در حوزه های 

مختلف عملکرد بهتری داشته باشند.
وی با اشاره به تفاوت تخصیص ارز به صنایع مختلف اظهار 
کرد: ســال گذشــته بــرای صنعت ریلــی حــدود ۱۳۰ میلیون 
دلار ارز مصرف شــده، در حالی که صنعت خودروســازی ۱۳ 

میلیارد دلار ارز دریافت کرده است.
پوربابایی این تفاوت را به عنوان یکی از چالش های جدی در 

پیشرفت و توسعه صنعت ریلی کشور دانست.

مدیرعامل شرکت راه آهن تاکید کرد؛

راه اندازی گشت های ویژه نظارت بر مشاوران املاک یزد از ابتدای مهرماه

فتانه دانشی 
خبرنگار جمله- یزد 

رییــس ســازمان مدیریــت و برنامه ریــزی یــزد خبــر از اجــرای 
سرشــماری عمومی کشــاورزی ســال ۱4۰۳ اســتان در آبان ماه 
خبــر داد و گفــت: در این سرشــماری از ۱5۹ مامــور آمارگیر در 
ســطح استان یزد اســتفاده خواهد شد تا اطاعات ساختاري و 
پایه اي قابل ارایه از بخش کشــاورزي را در ســطوح جغرافیایي 

کوچك )آبادیها( تهیه کنند.
به گزارش روابط عمومی سازمان؛ مجید دهقانی زاده با اعام 
این خبــر افزود: با توجه به فرمان اجرای سرشــماری عمومی 

کشاورزی سال ۱4۰۳ توسط رییس جمهور، این مهم همزمان 
با سراســر کشــور در آبان ماه به مدت 45 روز در اســتان یزد نیز 

اجرایی خواهد شد.
رییــس ســازمان مدیریــت و برنامه ریــزی اســتان بــا اشــاره به 
از  ســابقه اجــرای سرشــماری عمومــی کشــاورزی در کشــور، 
اهمیت نتایج این طرح سخن گفت و اظهار داشت: تاکنون 5 
سرشــماری عمومی کشاورزی در ایران صورت گرفته است که 
بر اســاس آخرین سرشماری اجرا شــده در سال ۱۳۹۳، بیش 
از ۱۲۷4۳۸ بهره بردار کشــاورزی و ۱۱4۷۷۸ هکتار ســطح زیر 

کشت در استان یزد وجود داشته است.
دهقانــی زاده بــا بیان اینکه، ۷.5 درصد از شــاغان و ۷ درصد 
از تولید ناخالص اســتان در بخش کشاورزی بوده، سرشماری 

ایــن بخــش را از اهمیت بســیاری برخــوردار دانســت و گفت: 
فعالیت های مشمول سرشماری کشاورزی شامل محصولات 
زراعی، باغی، دام ســبک و سنگین، کشت گلخانه ای، آبزیان، 

زنبور عسل، کرم ابریشم و طیور سنتی است.
وی تهیــه چارچــوب آمــاری بــرای آمارگیری هــای نمونــه ای، 
فراهــم کــردن ســرجمع ها و اطاعــات کلــی بــرای ســنجش 
برآوردهای بین سرشــماری ها و تولید اطاعات ســاختاری در 
سطوح جغرافیایی کوچک با قابلیت ارایه در طبقه بندی های 

چند بعدی را از اهداف این سرشماری برشمرد.
دهقانی زاده با توجه به اینکه در سرشماری عمومی کشاورزی 
سال ۱4۰۳  از ۱5۹ مامور آمارگیر در سطح استان یزد استفاده 
خواهــد شــد، بــر لــزوم پاســخ دهــی صحیــح شــهروندان بــه 

پرســش های مربوط بــه کلیــه سرشــماری ها و آمارگیری ها که 
ازسوی مرکز آمار ایران انجام می شود، تاکید کرد و یادآور شد: 
آمــار و اطاعاتی که ضمــن آمارگیری های مختلــف از افراد و 
مؤسســات جمــع آوری می شــود، محرمانــه خواهد بــود و جز 
در تهیــه آمارهای کلــی و عمومی مورد اســتفاده قرار نخواهد 

گرفت.
رییــس ســازمان مدیریــت و برنامه ریــزی اســتان در پایــان از 
فرمانــداران به عنــوان مدیران اجرایی سرشــماری کشــاورزی 
شهرســتان، مدیــران ادارات جهــاد کشــاورزی شهرســتان ها و 
ســایر عوامل اجرایی و همچنین بهره   برداران بخش کشاورزی 
خواســت تا نهایت همکاری را با آمارگیران و دست اندرکاران 

برگزاری سرشماری کشاورزی ۱4۰۳ داشته باشند.

رییس سازمان مدیریت و برنامه ریزی یزد خبر داد:

اجرای سرشماری عمومی کشاورزی سال 1403 استان درآبان ماه


